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Úvodník / Slovo starostky

Vážení spoluobčané,

možná si ještě vzpomínáte, že jsme před „pár dny“ 
plánovali, jak prožijeme vánoční svátky, co hezkého 
nadělíme svým bližním či na které hory si pojedeme 
zalyžovat. A hle, dnešní pohled z okna značí, že jaro 
klepe na dveře. Zatím nesměle, se stále dotírající zi-
mou za zády, ale přesto zřetelně. Čas letí, často mno-
hem rychleji, než bychom si přáli. Koloběh života nelze 
zastavit, roční období se střídají jako na běžícím pásu, 
roky ubíhají. Lidé přichází a odchází, generace střídá 
generaci. My, kteří pracujeme s mládeží, můžeme po-
zorovat, jak naši svěřenci rostou, jak se z malých dětí 
stávají puberťáci a z puberťáků vzorné mámy a vzor-
ní tátové, kteří k nám s důvěrou přivádí své potom-
ky, a my s nadšením přijímáme pod svá křídla novou 
generaci. A sami na sobě, při letmém pohledu do zr-
cadla, pozorujeme ubývající vlasy, přibývající vrásky 
(pardon, čáry zkušenosti)…

A v tom neúprosném koloběhu života každý z nás 
(i celá společnost) zažívají doby lepší i doby horší. 
Často se říká – jednou jsi dole, jednou nahoře – a má-
loco je tak pravdivé jako toto rčení. Kouzlo lidské ro-
diny a lidské společnosti však spočívá v tom, že na 
to vše nejsme sami. Se svými blízkými a svými přáteli 
můžeme sdílet jak radost, tak i bolest. Když se nám 
daří dobře, máme možnost dávat a podělit se tak 
o radost, když se nám daří hůře, máme možnost po-
žádat o pomoc a překlenout tak horší časy. Soucit 
a solidarita – ta přirozená, uvědomělá, pocházející 
z dobroty srdce – jsou mocnou zbraní člověka a jsou 
jedním z atributů, kterými se lidská společnost liší od 
jiných biologických společenství. Spolupráce je proto 

z dlouhodobého hlediska lepší než neúprosná soutěž 
a neúprosná řevnivost. 

Jistě, lidé, kteří žijí ze dne na den, tyto výhody nevidí – 
vidí jen okamžitý zisk a okamžitou ztrátu. A podle toho 
jednají. Ale schopnost vidět dál než do konce týdne 
(či třeba volebního období) nám lidem umožňuje víc, 
umožňuje nám budovat společnost, která má per-
spektivu, která má potenciál být dobrým místem pro 
život pro nás, ale také pro další generace. Je více než 
jasné, že máme různé zájmy, že máme různý pohled 
na svět, že máme různé představy o tom či onom. 
Měli bychom však hledat rozumný kompromis, přija-
telný pro široké vrstvy – neustálé otáčení kormidlem 
totiž může snadno způsobit mořskou nemoc. Všem, 
i těm, kteří třebas právě u toho kormidla stojí a otáčejí 
kolo dějin…

Nejmenší laboratoří spolupráce a hledání kompromi-
su je rodina, hned po ní však následuje obec. Těžko se 
dohodneme v krajích, ve státě či dokonce v nadná-
rodních strukturách, když se nedokážeme shodnout 
v obci. Vzájemné pochopení, tolerance, ale i nabíd-
ka pomoci – kde také jinde, než v obci, kde jeden 
druhého známe a víme, co je zač – to jsou ty správ-
né recepty. Byť uznávám, často to není snadné, ale 
není nic horšího než rozhádaná obec protknutá spory 
vedoucími často až k nesmiřitelným bojům trvajícím 
celé generace. Přejme si proto, aby nás koloběh ži-
vota dovedl ke schopnosti spolupracovat, pomáhat, 
tolerovat, ke schopnosti být dobrými sousedy a dob-
rými občany. 

Josef Myslín

Úvodník
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Slovo starostky
Vážení spoluobčané, milí čtenáři Čisovických novin,

vzhledem k tomu, že uplynulo více měsíců od vydá-
ní posledního čísla ČN a jsme již na počátku jarního 
období, přinášíme řadu informací o dění v obci v mi-
nulém období a také spoustu novinek, které nás v le-
tošním roce čekají.

Nejprve mi dovolte, ohlédnout se zpět, na konec roku 
2023. Na Obecním úřadu v Čisovicích došlo k zásad-
ním personálním změnám. Odešla stávající pí účetní 
a její funkci převzala pí Miroslava Cidlinská, která za-
jišťuje účetní služby pro obec externě. Z tohoto důvo-
du bude přijata referentka, která bude mít na starost 

nejen vedení pokladny, ale i další administrativní prá-
ce (evidenci obyvatel, ověřování, CzechPoint) a pře-
devším bude poskytovat kontakt s veřejností v době 
úředních hodin. 

V současné době je asi nejožehavějším tématem 
změna v systému odpadového hospodářství. Podrob-
né informace naleznete v dalším článku ČN.

Během zimních měsíců byl dokončen projekt pro vý-
stavbu vodojemu v Čisovicích. Nyní jednáme s vlast-
níkem pozemku o odkupu požadované části a vyřizu-
jeme stavební povolení pro tuto stavbu. Zároveň stále 
čekáme na výsledek podané žádosti o dotaci na vý-
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stavbu splaškové kanalizace v Bojově. Podle aktuální 
informace by mělo být rozhodnuto v květnu.

V plánu investic pro tento rok má obec připraveny 
tyto záměry: zateplení budovy bytového domu č. p. 
9 v Čisovicích a s tím spojené dokončení terénních 
úprav okolí, oprava stodoly u č. p. 9, která slouží 
jako sklad techniky a materiálu obce, pokračování 
v opravě místních komunikací, výměna části oplo-
cení (vrata a vrátka) v areálu školy, oprava kaplič-
ky v Čisovicích i v Bojově, oprava pomníků padlých 
v Čisovicích a samozřejmě pokud uspějeme s dota-
cí, tak i zahájení výstavby splaškové kanalizace v Bo-
jově.

V lednu jsme požádali o dotaci z Fondu sportu a vol-
ného času Středočeského kraje, jež bude určena na 
vybudování závlahového systému na fotbalovém 
hřišti v Čisovicích. I v letošním roce (jako v úspěšných  
letech předchozích) budeme podávat žádost o do-
taci ze Středočeského Fondu podpory dobrovolných 
hasičů a složek IZS na zakoupení vybavení jednotky 
požární ochrany.

Jak jsem Vás v minulosti informovala, i nadále probí-
há příprava projektové dokumentace pro výstavbu 
Svazkové školy, která bude realizována v Mníšku pod 
Brdy. V letošním roce by měl být zpracován projekt 

a vydáno územní a stavební rozhodnutí. Zároveň nás 
bude čekat výběr zhotovitele této mimořádné stav-
by. Předpokládaná cena výstavby je cca 700 mil. Kč. 
V současnosti probíhají předběžná jednání s dotač-
ními orgány, vzhledem k tomu, že bez dotací by ta-
kovouto stavbu nebyly schopny obce, začleněné do 
dobrovolného svazku, profinancovat. I tak naši obec 
čekají v budoucnu nemalé výdaje na tento záměr, 
ale všichni vnímáme, že bez nové devítileté školy je 
situace v regionálním školství neudržitelná.

V letošním roce nás také čeká řada omezení provo-
zu na krajských komunikacích v okolí. Chystá se roz-
sáhlá rekonstrukce páteřní komunikace přes Líšnici do 
Klínce, dále ze Včelníku, přes Novou Ves pod Pleší, 
do Voznice a v neposlední řadě výstavba dvou kru-
hových objezdů před a za mostem přes D4 u Řitky. 
Všechny tyto stavby se více či méně dotknou i provo-
zu v Čisovicích a v Bojově.

Závěrem článku bych chtěla moc poděkovat všem 
spolkům, které se podílejí nejen na kulturním a spole-
čenském životě v obci (SDH Čisovice, SDH Bojov, TJ 
Sokol Čisovice a Rodiče pro Čisovice a Bojov), ale při-
spívají svou dobrovolnou činností na zvelebení obce.

Zuzana Kuthanová
  starostka obce

Slovo starostky / Informace pro občany 

Připravované akce
24. 3. Vítání jara KD Čisovice (14:00)
10. 4. Den otevřených dveří ZŠ Čisovice
21. 4. Procházka naší honitbou Líšnice, sraz u has. zbroj. (8:00)
23. 4. Vítání občánků KD Čisovice (15:00)
24. 4. Zápis do 1. ročníku ZŠ Čisovice
30. 4. Pálení čarodějnic louka SDH (16:00)
7. 5. Zápis dětí do MŠ MŠ Čisovice

31. 5. a 1. 6. Sběr velkoobjemového a nebezpečného odpadu,  
sběr železného šrotu ČOV Čisovice

6. 6. Zájezd na Šumavu
7. a 8. 6. Volby do evropského parlamentu
15. 6. Hry bez hranic Bratřínov
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Rozpočet pro rok 2024
Příjmy

Název položky PARA POLO
Příjem daně z příjmů fyzických osob placené plátci 1111 3 600 000,00 Kč
Příjem daně z příjmů fyzických osob placené poplatníky 1112 300 000,00 Kč
Příjem daně z příjmů fyzických osob vybírané srážkou podle  
zvláštní sazby daně 1113 800 000,00 Kč

Příjem daně z příjmů právnických osob 1121 6 500 000,00 Kč
Příjem daně z příjmů právnických osob - poplatník obec 1122 1 531 400,00 Kč
Příjem daně z přidané hodnoty 1211 10 000 000,00 Kč
Příjem z odvodů za odnětí půdy ze zemědělského půdního fondu 
podle zákona 1334 20 000,00 Kč

Příjem z poplatků ze psů 1341 35 000,00 Kč
Příjem z poplatku za obecní systém odpadového hospodářství 1345 1 600 000,00 Kč
Příjem ze správních poplatků 1361 10 000,00 Kč
Příjem daně z hazardních her s vyjímkou dílčí daně z technických her 1381 150 000,00 Kč
Příjem daně z nemovitých věcí 1511 1 500 000,00 Kč
Neivestiční přijaté transfery ze státního rozpočtu 4112 275 800,00 Kč
Neinvestiční přijaté transfery od obcí 4121 80 000,00 Kč
Pitná voda 2310 20 000,00 Kč
Odvádění a čištění odpadních vod a nakládání s kaly 2321 237 984,00 Kč
Základní školy 3113 415 110,00 Kč
Činnosti knihovnické 3314 500,00 Kč
Ostatní záležitosti sdělovacích prostředků 3349 5 000,00 Kč
Sportovní zařízení ve vlastnictví obce 3412 300 000,00 Kč
Bytové hospodářství 3612 585 000,00 Kč
Nebytové hospodářství 3613 220 000,00 Kč
Komunální služby a územní rozvoj jinde nezařazené 3639 440 000,00 Kč
Sběr a svoz komunálních odpadů 3722 10 000,00 Kč
Sběr a svoz ostatních odpadů jiných než nebezpečných  
a komunálních 3723 30 000,00 Kč

Využívání a zneškodňování komunálních odpadů 3725 400 000,00 Kč
Činnosti místní správy 6171 1 000,00 Kč
Obecné příjmy a výdaje z finančních operací 6310 1 000,00 Kč
Převody vlastním fondům v rozpočtech územní úrovně 6330 5 000 000,00 Kč
Celkem 34 067 794,00 Kč

K 31. 12. 2023 zůstatek na účtech:

ČSOB 1.627.962,96 Kč
ČNB 16.602.881,61 Kč
KB 1.696.831,47 Kč

Celkem: 19.927.676,04 Kč

Schváleno na zasedání ZO č. 16. dne 14. 2. 2024
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Výdaje
Název položky PARA
Silnice 2212 760 000,00 Kč
Dopravní obslužnost veřejnými službami - linková 2292 826 611,00 Kč
Pitná voda 2310 750 000,00 Kč
Odvádění a čištění odpadních vod a nakládání s kaly 2321 50 000,00 Kč
Základní školy 3113 5 599 551,00 Kč
Činnosti knihovnické 3314 88 000,00 Kč
Ostatní kulturní záležitosti 3319 57 000,00 Kč
Pořízení, zachování a obnova hodnot místního kulturního, národního  
a historického povědomí 3326 100 000,00 Kč

Ostatní záležitosti sdělovacích prostředků 3349 90 000,00 Kč
Zájmová činnost v kultuře 3392 57 000,00 Kč
Ostatní záležitosti kultury, církví a sdělovacích prostředků 3399 25 000,00 Kč
Sportovní zařízení ve vlastnictví obce 3412 382 000,00 Kč
Bytové hospodářství 3612 2 115 000,00 Kč
Nebytové hospodářství 3613 397 000,00 Kč
Veřejné osvětlení 3631 460 000,00 Kč
Komunální služby a územní rozvoj jinde nezařazené 3639 1 507 000,00 Kč
Sběr a svoz nebezpečených odpadů 3721 70 000,00 Kč
Sběr a svoz komunálních odpadů 3722 1 500 000,00 Kč
Sběr a svoz ostatních odpadů jiných než nebezpečných a komunálních 3723 1 620 000,00 Kč
Prevence vzniku odpadů 3727 253 575,00 Kč
Péče o vzhled obcí a veřejnou zeleň 3745 60 000,00 Kč
Osobní asistence, pečovatelská služba a podpora samostatného bydlení 4351 30 000,00 Kč
Krizová opatření 5213 10 000,00 Kč
Ostatní záležitosti bezpečnosti, veřejného pořádku 5399 18 000,00 Kč
Požární ochrana 5512 162 000,00 Kč
Zastupitelstva obcí 6112 1 900 000,00 Kč
Činnosti místní správy 6171 1 098 000,00 Kč
Obecné příjmy a výdaje z finančních operací 6310 35 000,00 Kč
Pojištění fukčně nespecifikované 6320 75 000,00 Kč
Převody vlastním fondům v rozpočtech územní úrovně 6330 5 000 000,00 Kč
Ostatní finanční operace 6399 1 531 400,00 Kč
Ostatní činnosti jinde nezařazené 6409 60 000,00 Kč
Celkem 26 687 137,00 Kč

Změny v systému odpadového hospodářství
Na konci roku 2020 vstoupil v platnost nový zákon o od-
padech č. 541/2020 Sb. a zavedl pro obce i všechny 
občany nové povinnosti, zejména povinnost odděle-
ně soustřeďovat recyklovatelné složky komunálního 
odpadu (KO), skládkovací a recyklační limity a sklád-
kovací poplatek. Například do konce roku 2023 oficiál-
ně nesmí být součástí směsného komunálního odpadu 
bioodpad, od roku 2025 je nutné vytřídit alespoň 60 % 

směsného komunálního odpadu, od roku 2030 ales-
poň 65 % a od roku 2035 alespoň 70 % (momentálně 
třídíme asi 40 %). Každý rok narůstá cena za tunu od-
padu uloženého na skládku, zatímco klesá množství 
kilogramů odpadu na občana, které obec může na 
skládku uložit za sníženou cenu (tzv. třídící sleva na ob-
čana, viz graf). A od roku 2030 nebude možné sklád-
kovat směsný komunální odpad vůbec, což zname-
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Mapa svozových tras

ná, že obce se musí přeorientovat na nová koncová 
zařízení pro zpracování odpadu. To jsou všechno po-
měrně zásadní úkoly, které se lépe řeší společně, než 
když se je každá obec snaží nějak udělat sama, navíc 
v závislosti na individuální dohodě se soukromou svo-
zovou firmou. Proto jsme spolu s dalšími 7 obcemi mní-
šeckého regionu (Mníšek pod Brdy, Nový Knín, Klínec, 
Jíloviště, Trnová, Voznice, Zahořany) založili na konci 
roku 2021 Dobrovolný svazek obcí Technické služby 
Brdy a Hřebeny (DSO) a vlastní svozovou společnost 
Brdská odpadářská společnost s. r. o. (BOS).

Pokud bychom nové podmínky vůbec neřešili, do-
cházelo by v příštích letech k výraznému nárůstu ná-
kladů na odpadové hospodářství, a tím i k růstu po-
platku pro Vás, občany. Dosud zvyšování poplatku 
v naší obci odráželo pouze inflaci.

Založení Dobrovolného svazku a provoz vlastní svo-
zové společnosti byly prvními kroky, dalším zásadním 
opatřením je pořízení technologie pro evidenci kaž-
dé svozové nádoby a zavedení systému door-to-door 
(D2D) na území svazku. Na tento projekt s celkovým 
nákladem 19,7 mil. Kč (pro celý svazek) jsme poda-
li žádost o podporu z Operačního programu životní 
prostředí 2021–2027 v rámci výzvy Ministerstva životní-
ho prostředí. Dotaci ve výši až 16,7 mil. Kč (85 % způ-
sobilých nákladů) jsme získali. Předmětem je pořízení 
nádob pro D2D systém, souvisejících telekomunikač-
ních prostředků a technologie pro jejich evidenci. 
Systém D2D je již praktikován v mnoha obcích České 
republiky, nejblíže např. ve Všenorech a je ověřený 
jako nejefektivnější nástroj pro snížení množství nevy-
tříděného komunálního odpadu občanů a snižování 
dopadů výše zmíněných skládkovacích limitů a po-
platků na naše peněženky. V Čisovicích předpoklá-
dáme postupné zavádění od dubna 2024. 

Jaké změny nás čekají v Čisovicích a v Bojově
Jak bylo výše zmíněno, dojde v průběhu dubna k zavá-
dění zásadních změn v odpadovém hospodářství v Či-
sovicích i v Bojově. Každá nemovitost, která je v trase 
svozu bude mít v novém systému pro odpady 3 – 4 ks 
nádob (směs, plast, papír všichni + bioodpad dle zájmu).

Směsný odpad: 
• všichni vlastníci nemovitostí, kteří jsou na trase 

svozu (viz mapa) a dosud nemají nádoby na 
směsný komunální odpad (popelnice), si je v co 
nejkratším termínu na vlastní náklady pořídí (veli-
kost popelnic je libovolná, 120 l nebo 240 l – plast, 
možné i kovové);

•  volně stojící kontejnery na směsný odpad (1.100 l) 
budou postupně staženy ze systému a zůstanou 
pouze na předem určených stanovištích pro po-
třeby nemovitostí, ke kterým nelze zajet popelář-
ským vozem a pro chataře;

•  svoz směsných odpadů (popelnic) bude probí-
hat od května ve čtnáctidenním intervalu;

•  v průběhu března a dubna budou všechny 
popelnice na směsný odpad očipovány (v bu-
doucnu - kdo nebude mít očipovanou nádobu, 
nebude mu vyvezena);

Bioodpad:
!!!novým systémem skončil svoz žlutých pytlů na 
bioodpad!!!

•  od dubna bude možné ukládat bioodpad (listí, trá-
vu) pouze do velkoobjemového kontejneru k tomu 
určenému před čistírnou odpadních vod v Čisovi-
cích, zároveň zde bude vyhrazené místo pro uložení 
větví;

•  po distribuci popelnic na bioodpad (hnědě ozna-
čené), bude svoz této komodity probíhat od 
května ve čtnáctidenním intervalu přímo od ne-
movitostí a nadále bude možné ukládat veškerý 
bioodpad (včetně větví) u čistírny odpadních vod, 
jak je popsáno výše;

Plasty, drobné kovy, tetrapacky:
•  po distribuci popelnic se žlutým označením, bude 

svoz této komodity probíhat od května v interva-
lu po čtyřech týdnech, do těchto nádob bude 
možné ukládast plasty, drobný kovový odpad 
a tetrapacky (nápojové kartony);
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Papír:
•  po distribuci popelnic s modrým označením, 

bude svoz této komodity probíhat od května v in-
tervalu po čtyřech týdnech, do těchto nádob 
bude možné ukládast papír a kartony;

Sklo:
• třídění skla zůstává ve stejném režimu jako do-

posud, na určených stanovištích budou volně 
k dispozici pro všechny občany velkoobjemové 
kontejnery (1.100 l);

Jedlé oleje a textil:
• sběr těchto komodit zůstává ve stejném režimu 

jako doposud, stanoviště nádob bude na pře-
dem určených místech;

Odpadová stanoviště pro nemovitosti mimo 
trasu svozové společnosti a pro chataře
Na předem určených stanovištích vzniknou uzamče-
ná klecová stání (viz ilustrační foto), ve kterých bu-
dou umístěny kontejnery (1.100 l) nas směsný odpad, 
plasty (drobné kovy, tetrapack) a papír. Zároveň zde 
bude volně přístupný kontejner na sklo (popř. na jedlé 
oleje). Vlastníci nemovistí si oproti podpisu vyzvednou 
na OÚ klíče od stanoviště v příslušné lokalitě. Všech-
na stanoviště budou kontrolována kamerovým systé-
mem.

Seznam výše popsaných stanovišť, mapa a podrobný 
kalendář svozů jednotlivých komodit pro období kvě-
ten – prosinec 2024, budou včas rozeslány.
V dubnu proběhne informativní schůzka v Kulturním 
domě v Čisovicích (termín bude upřesněn).

Opakování matka moudrosti
V následujících řádcích se pokusíme vysvětlit, jak se 
chovat při třídění odpadů. Každoročně vynaložíme 
mnoho úsilí a prostředků na úklid v okolí sběrných míst 
na tříděný odpad. V minulém zpravodaji jsme uvá-
děli fotku a případ chování některých spoluobčanů 
pár dní po uskutečněném mobilním svozu velkoob-
jemového odpadu. Proto prosíme každého, aby šel 
svými činy příkladem, aby se neostýchal nepořádní-
ky napomenout, a když se na to nebude cítit, ozná-
mit každého, kdo ten nepořádek dělá. Možná jsme 
teď někoho pohoršili výzvou, aby žaloval na druhé-
ho. Nemusí to dělat, stačí, když řekne: „Hej chlape, 
co nám to tady děláš, chovej se slušně!“ nebo „Mi-
lostivá, ta krabice patří do popelnice, ne vedle.“ či 
„Vážený, to si snad děláte legraci, ten olej nesmíte lít 
do popelnice!“…

Připadá Vám to směšné? Je to bohužel realita. Sta-
vební odpad v modrých i žlutých kontejnerech, olej 
nalitý přímo do popelnice namísto vhozené pet lahve 
s ním, …

Sešlapávejte PET lahve
Do kontejneru nepatří stavební odpad!!! Stavební od-
pad svozové vozidlo nevyveze a naši zaměstnanci ho 
musí ručně vyložit a odvézt do sběrného dvora. Také 
sem nepatří jakékoli autodíly, jako nárazníky a přístro-
jové desky. Odhlédneme-li od tohoto odpadu po-
cházejícího z podnikatelské činnosti, máme největší 
problém s tím, že jen málo z nás PET lahev sešlápne 
nebo zmačká. Opravdu Vás prosíme, abyste to dě-
lali. Předejdeme přeplnění kontejneru. Nesešlápnutí 
lahve znamená opravdu VELKÉ náklady a nepořádek 
zbytečně navíc. Platíme to ze společné kapsy, v níž 
potom chybí peníze na opravu chodníků a silnic nebo 
výsadbu zeleně a lepší péče o ní či dřívější a častější 
úklid po zimě.

Vhození do žlutého kontejneru by tedy nemělo být je-
dinou povinností, ale mělo by tomu něco předcházet. 
Svoji karmu si prozáříte a budete se cítit lépe, nezapo-
menete-li PET láhve předtím sešlápnout či zmáčknout 
–do kontejneru se vejde více odpadu.

Vymývání plastového odpadu není povinností, záleží 
čistě na vás. Určitě se Vám třídění doma zpříjemní, ne-
bude-li plastový odpad zapáchat.

Není plast jako plast – co třídit a co už ne?
ANO:
• fólie;
• sáčky, plastové tašky; 
• sešlápnuté PET láhve;
• obaly od pracích, čisticích a kosmetických  

přípravků;
• kelímky od jogurtů, mléčných výrobků;
• balicí fólie od spotřebního zboží, obaly od CD disků 

a další výrobky z plastů.

NE:
• mastné obaly se zbytky potravin nebo čisticích 

přípravků;
• obaly od žíravin, barev a jiných nebezpečných 

látek;
• podlahové krytiny či novodurové trubky;
• autodíly, hadice, části motorů včetně olejů
• stavební polystyren.

Informace pro občany 
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Rozřezávejte krabice
Je opravdu neuvěřitelné, kolik lidí je tak bezohled-
ných, že si dovolí vhodit do kontejneru prázdnou kra-
bici v celém svém objemu. Výjimkou nejsou ani pří-
pady, kdy jsou v kontejneru 3 krabice a ten se jimi 
zcela zaplní. A zase to, co u plastů. Platíme zbytečně. 
Často stačí málo, sešlápnout krabici nebo ji na jed-
né straně trhnout. Větší krabice je potřeba rozřezat 
a udělat z nich malý balíček.

Plechovku jde zmenšit
Když jsme byli mladší, bavili jsme se tím, že jsme po 
vypití plechovky piva, tuto plechovku úplně mini-
malizovali. Dupnutím shora se úplně zplacatí. Pozor 
na mačkání v ruce. Někdy může prasknout a ošklivě 
pořezat ruku. Aspoň částečně lze sešlápnout tradič-
ní ocelové plechovky. Platí tedy stejná zásada jako 
u plastů a papíru. A pokud přemýšlíte opravdu ekolo-
gicky, dávejte při nákupu nápojů přednost plechov-
kám před plastem. Hliník je daleko lépe recyklova-
telný než plast.

Sklo je téměř ideální
Se sklem nebývá problém. Snad jen připomeneme, 
že do skla nepatří porcelán, keramika a autosklo. Asi 
víte, že tabulové sklo lze vhodit výklopným otvorem. 
Prosím, nenechávejte polorozbité tabule opřené ve-
dle. Rozbijte je doma na menší kusy kladivem třeba 
přes hadr. Víte, že recyklací vytříděného skla může-
me uspořit při výrobě nového až 90 % energie? Také 
nemusíme vytěžit 83 000 tun sklářských písků. 

Co tedy TŘÍDIT do zeleného kontejneru:
• barevné sklo (například láhve od vína, alkoholic-

kých i nealkoholických nápojů);
• tabulové sklo 
• sklo čiré, tedy sklenice od kečupů, marmelád či za-

vařenin;
 POZOR: mohou být i nevymyté a nevadí ani víčka! 

(to mnozí z nás nevědí);
• skleničky, mísy a misky atd.

Nikdy ale do zeleného kontejneru NEVHAZUJTE:
• keramiku a porcelán;
• autosklo, zrcadla nebo třeba drátované sklo;
• zlacená a pokovená skla;

• varné a laboratorní sklo;
• sklokeramiku.

Bioodpad
Co PATŘÍ do popelnice na bioodpad:
• zbytky ovoce a zeleniny, slupky 
• čajové sáčky, kávové sedliny včetně papírových 

filtrů
• papírová plata na vejce
• tráva, plevel, drny se zeminou
• košťály a celé rostliny, zbytky rostlin, odpadlé listy
• listí, 
• piliny, hobliny, kůra, štěpka
• seno, sláma
• vychladlý popel ze spalování dřeva

Co NEPATŘÍ do popelnice na bioodpad:
• odpady živočišného původu
• mléčné výrobky
• skořápky vajec ani vejce
• zbytky rostlinného původu, které obsahují suroviny 

živočišného původu
• jedlé tuky a oleje
• zvířecí trus, moč, podestýlky s exkrementy
• peří, chlupy, vlasy
• uhynulá zvířata
• obalové materiály z bioplastu
• vlhčené ubrousky
• větvě, ostříhané keře a túje

Předcházejte vzniku odpadů
Myslete už při nákupu na to, jak budete obaly likvi-
dovat. Nejlepší je vzniku odpadů předcházet. Nejhů-
ře recyklovatelný je plast. Až 75 % plastu je napros-
to nevhodného pro recyklaci a jedinou možností je 
ho spálit. Nejcennější jsou z tohoto pohledu čiré tlu-
stostěnné PET lahve. Proto, když půjdete do obcho-
du, dejte přednost kečupu nebo hořčici ve sklenici, 
nekupujte pivo v PET lahvích, ale ve skle nebo hliníku. 
Víme, že s vodou je to těžší. Chutná-li vám sodovka 
(na Moravě sifon – pozor, sodovka tam někde zna-
mená limonádu), kupte si výrobník bublinkové vody 
a limonád. Naše kohoutková voda je dobrá a kva-
litní. Nákupem výrobníku limonády a sody ušetříte. 
Investice se rodině vrátí spolehlivě do půl roku. A jako 
bonus máte dobrý pocit, že jste udělali něco dobré-
ho pro své okolí, svoje děti a vnoučata a celou pla-
netu Zemi.

Jak na jedlý olej?
PROSÍM, VHAZUJTE OLEJ V UZAVŘENÝCH PET LAHVÍCH! 
Jsme rádi, když olej doma po smažení slijete z pán-
ve do PET lahve. Tukové usazeniny zanáší kanalizaci 
a čerpadla na naší ČOV. Jak správně postupovat? 
Použitý olej či tuk včetně sádla (pokud možno bez 
zbytků potravin, strouhanky apod.) slévejte do plas-
tových, uzavíratelných nádob a ty odneste do šedé 
nádoby u Obecního úřadu. Do nádoby se odkládá 
olej v láhvi pevně uzavřené – NEVYLÉVAT! DO NÁDO-
BY ALE NEPATŘÍ VYJETÝ MOTOROVÝ OLEJ, JE URČENA 
POUZE NA POTRAVINÁŘSKÉ TUKY!

Informace pro občany 
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Jak se tedy využívají použité jedlé oleje a tuky?
Sebraný odpad je využíván po vytřídění a vyčištění 
jako druhotná surovina i přes svou již sníženou kvali-
tu v chemickém průmyslu. Jeho aplikace je možná 
při výrobě některých hmot nahrazujících ropné pro-
dukty, dále ve stavebnictví jako složky pro náhražku 
ropných maziv. Taktéž v dřevařském průmyslu pro po-
dobný účel a zvláště tam, kde je vyžadován vysoce 
ekologicky šetrný výrobek. Důležité je využití tohoto 
materiálu jako jedné ze složek pro výrobu ekologic-
kých paliv a přídavků do paliv. Nově se přistupuje 
k využití oleje pro výrobu energie. Po nepříliš náročné 
úpravě motoru jej lze s úspěchem spalovat v dieselo-
vých motorech.

FAQ – často kladené dotazy k D2D systému 
1. Co je to systém door-to-door (DTD)
Princip systému svozu odpadů door-to door spočívá 
v tom, že občané mají nádoby na třídění u svého 
domu. Třídění odpadu tak začíná přímo v domác-
nostech. Tento způsob sběru je možné řešit formou 
barevně rozlišených popelnic. Tříděný i směsný od-
pad je evidován formou čárových, případně QR 
kódů.

2. Dostanu nové popelnice zadarmo?
Ano, žlutě označenou popelnici na plast (společný 
sběr s nápojovými kartony a kovy), modře označenou 
popelnici na papír a hnědě označenou popelnici na 
bio.

3. Kdy a kde se budou popelnice vydávat?
Výdej začne  nejdříve od 2. 4. 2024. Místo výdeje a ter-
míny budou včas upřesněny.

Předání popelnic bude proti podpisu smlouvy o vý-
půjčce.

4. Jak často se budou popelnice vyvážet?
1x za 4 týdny žlutá a modrá. Bio od května do konce 
listopadu 1x za 14 dnů. K nádobám dostanete pře-
hledný kalendář spolu s návodem, co a jak třídit.

5. Mohu použít na směsný odpad (SKO) svojí  
současnou popelnici a kolik mě to bude stát?
Ano, Vaši stávající popelnici při vývozech očipujeme 
a bude možné ji používat nadále. Poplatek bude sta-
novený jako dosud. Žádné další poplatky za žlutou, 
modrou ani hnědou bio popelnici již občan zapojený 
do D2D systému nebude platit. Podmínkou pro zave-
dení D2D systému v nemovitosti bude svoz směsného 
komunálního odpadu (plastová nebo kovová nádo-
ba) 1x za 14 (od května 2024).

6. Pokud budu kompostovat, jak se to dostane do 
statistiky?
Je pravděpodobné, že se do legislativy dostane za-
počítávání pomocí algoritmu inspirovaného Němec-
kem. Pokud kompostujete, nádobu na bio si nemusíte 
při zapojení do D2D vybírat.

7. Může být směsný odpad v sáčcích?
Ano, může. V sáčcích nesmí být bioodpad.

8. Bude možné přečipovat popelnici?
Možné to bude. Nádoba se může poškodit apod. 
proto přečipování určitě možné bude.

9. Stává se, že nám do nádoby vyhodí cizí člověk 
odpad.
Odpadový turismus je problém všude.

10. Ostatní obce ve svazku budou mít stejný systém?
Každá z obcí bude mít systém přispůsobený místním 
podmínkám, záleží to na převažujícím typu zástavby 
a dalších faktorech. Naším cílem je ale systémové 
i poplatkové sjednocení.

11. Kam se bude komunál vyvážet? Máme to  
zajištěné?
Ano, máme podepsané smlouvy se skládkami, kom-
postárnou a dotřiďovacími linkami v okolí, jednáme se 
spalovnou v Malešicích.

12. Je nějak dané, kde by měly nádoby být  
umístěny?
Nádoba musí být ve svozový den dostupná svozovým 
vozidlům. 

13. Nemám informace, nevím, kde je hledat.
Další dotazy zodpovíme na e-mailu nebo telefonicky, 
případně osobně na Obecním úřadě. Informace bu-
dou také na webu obce. 

14. Proč se vůbec něco mění, když nám to  
vyhovuje?
Odpovědi najdete výše v článku. Změna je vyvolaná 
změnou legislativy. Tato změna je zkráceně známa 
pod souslovím „zákaz skládkování“. Každý rok se navy-
šuje poplatek (jakási daň nebo pokuta) za skládková-
ní. V loňském roce činil tento poplatek 1000Kč/t a do 
roku 2029 postupně narůstá až na 1.850 Kč/t. Zároveň 
klesá množství směsného komunálního odpadu, kte-
ré může každý občan vyprodukovat. V roce 2023 to 
bylo 180 kg na občana a rok. Toto množství postupně 
každý rok klesá až na 120 kg v roce 2030. 

Se svolením a využitím textu Filipa Kaštánka
Zuzana Kuthanová, starostka obce

Informace pro občany 
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V oddělení Veverek za sebou máme spoustu práce 
i zábavy. V průběhu podzimu probíhala adaptace 
nových dětí, kterou se nám i díky spolupráci rodičů 
podařilo krásně zvládnout. Děti se naučily, jak se cho-
vat ke svým kamarádům, jaká pravidla bezpečnos-
ti dodržovat v prostorách MŠ i na zahradě. Stále se 
zlepšují v sebeobsluze a samostatnosti, učí se správně 
komunikovat a rozvíjet řeč, umí se najíst lžící a zkouší 
už používat příbor. Učíme se nové básničky, písničky, 
zpíváme s klavírem a zvládneme se doprovázet na 
Orffovy hudební nástroje. Cvičíme a zlepšujeme svou 
kondici, rozvíjíme jemnou i hrubou motoriku, postřeh, 
paměť, myšlení. 

Děti se seznámily s mnoha novými výtvarnými techni-
kami, zlepšují se ve znalosti a poznávání barev, zvířat, 
předmětů denní potřeby, v manipulaci s nůžkami, tuž-
kou, drobnými předměty apod. Líbí se jim i divadelní 
představení, která ve školce máme, a jsou pozornými 
diváky. Užili jsme si společně adventní čas, čertovské 
hrátky, vánoční besídku pro rodiče i školkový karne-
val. V průběhu ledna k nám nastoupily už všechny 
děti, takže jsme kompletní tým. Starší kamarádi z od-
dělení Koťat a Lvíčat krásně spontánně pomáhají 
a přibírají naše Veverky do svých her, ukazují jim, jak 
je ve školce prima.

Rády bychom za hladký průběh prvního pololetí ve 
školce poděkovaly především rodičům našich dětí. 
Vaše spolupráce a zpětná vazba je pro nás velmi 
důležitá, inspirativní a pomáháte tím dětem v jejich 
dalším zdravém rozvoji.

Teď už všichni netrpělivě čekáme na jaro a na všech-
ny aktivity, které s ním nastanou.

Mějte krásné dny. Zdravíme Vás.

Za oddělení Veverek paní učitelky Mája a Renáta.

Veverky

Školka a škola
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Podáváme hlášení, že se snažíme stejně usilovně 
jako Lvíčata i Veverky rozvíjet veškeré dovednosti ve 
všech oblastech našich osobností, a to velmi indivi-
duálně, jelikož každý v něčem vyniká. Hrajeme různé 
logické a postřehové hry, řešíme hádanky na základě 
společných zkušeností, a to s obrázkovými i slovními 
zadáními. Pohybujeme se také ve čtvercových „po-
čítačových“ sítích s počítáním a barvami, v prostoro-
vých pojmech takřka nechybujeme, programujeme 
si myš s tlačítky na zádech (to trochu přeháním, jen si 
to zatím zkoušíme, vlevo, vpravo, otočka, krok:) – hra-
ní na roboty nás celkem baví. 

Snažíme se, abychom si to ve školce užili v pohodě 
i v legraci. Zkušenost, že je nás na to dost, že máme 
kamarády a kamarádky, ta je k nezaplacení. Někdy je 
ovšem třeba své „místo na slunci“ ubránit a vykomuni-
kovat, někdy je třeba umět se ozvat s rozhodným NE, 
když se mi něco nelíbí. I to se učíme. Některé dovednos-
ti lze zkoušet i doma před zrcadlem!  Výraz tváře, chci-li 
zdůraznit emoci nebo také postoj těla. V neposlední 
řadě potřebujeme zrcadlo, abychom viděli postave-
ní svých mluvidel při výslovnosti různých „zapeklitých“ 
hlásek. To nám tedy stále činí nemalé potíže... Nejen 
výslovnosti, ale zvláště mluvení v rozvinutých větách se 
chceme intenzivně věnovat celé další pololetí! 

Ne každý si je také schopen rychle zapamatovat text 
básničky, písničky – to bude další z našich úkolů. Vy-
tleskávání slabik, rytmizace, sluchové rozlišování hlá-
sek, grafomotorická bludiště, ale například i uzlová-
ní, na to všechno už nejsme „malí“. Jen je třeba dát 
tomu všemu atraktivní rámec, aby nás to bavilo.

A o to se snaží Vaše paní učitelky
Markéta a Jana

Pozdrav od Koťat

Školka a škola
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První pololetí bylo nabité aktivitami, které podporují 
děti ve všestranném rozvoji a s cílem připravit je k ná-
stupu do 1. třídy ZŠ. Nesmělé zářijové krůčky vystřída-
la lednová samozřejmost. Pravidelně navštěvujeme 
tělocvičnu základní školy. Cvičíme na různém nářa-
dí, využíváme florbalové vybavení i míče pro zdoko-
nalení herních dovedností. Na fyzické kondici dětí je 
každodenní pohyb vidět. Dostatečný pohyb se po-
dílí na úspěšném dozrávání nervové soustavy. Zdo-
konalením hrubé motoriky posouváme kupředu též 
motoriku jemnou, kterou děti potřebují například pro 
nácvik grafomotorických cviků. Denně se věnujeme 
logopedické prevenci, cvičíme mluvidla, zpíváme 
logopedické písně, dbáme na správnou výslovnost. 
Individuálně trénujeme dle potřeb dětí. 

V rámci měsíčních témat posouváme znalosti z růz-
ných oborů. Tradičně velmi atraktivní je téma lidské 
tělo a zdravý životní styl. Děti s nadšením zkoumaly 
encyklopedie, skládaly kostru (puzzle) v dětské veli-
kosti a lepily orgány na obrys postavy. Dnes již víme, 
že „ládovat“ se sladkým není dobrá cesta a že 
o skladbě stravy je potřeba trošku přemýšlet. Také se 
snažíme vždy vše ochutnat dříve, než řekneme – to 
nejím! V prvním pololetí jsme zvládli krátkou návštěvu 
dětí v první třídě a nakoukli jsme do prostor třídy pá-
tého ročníku. Ta nás velice zajímala, protože v příštím 
školním roce bude NAŠE :). Vřelé přivítání paní učitel-
ky dalo všem dětem najevo, že se nemají čeho bát 
a mohou se těšit na fajn dospěláka, který je bude ná-
sledující roky provázet. 

Třídní schůzka pro rodiče předškoláků pro-
běhla v půlce ledna, rodiče byli seznáme-
ni s dalšími vzdělávacími plány naší třídy. 
Mohli si prohlédnout lvíče s barevnými 
ocásky. Každé dítě má svého lva a po 
úspěšném splnění dovednosti z našeho 
seznamu úkolů si na lva může připevnit 
barevný ocásek. Cílem je prohloubení 
motivace k učení a odpovědnost za své 
vědomosti. Mezi úkoly patří například: po-
jmenování geometrických tvarů, počet 
slabik, první hláska ve slově, nadřazené 
pojmy…, ale i zavázání tkaničky. 

Naše vzletné plány nám kazí velká ne-
mocnost jak v řadách dětí, tak pedagogů. 
Neštovice letos udeřily opravdu úporně 
a naše celá třída si jimi prochází poma-
lu, ale důkladně. Doufáme, že s přichá-
zejícím jarním počasím přijde i vylepšení 
zdravotní kondice. Aktuálně nás čeká kurz 
Hravého lyžování a bruslení pro přihlášené 
děti. Návštěva divadelních představení 
je samozřejmostí a dále nabídneme mož-
nost dětem nechat prověřit zrak a plosku 
nohy. Těšíme se na návštěvu paní učitelky 
ze základní školy. Ukážeme jí, jak si hraje-

me s počty, jak slabikujeme a další dovednosti, které 
se nám budou do první třídy hodit. Děti spolupracují 
báječně. Jediným problémem je u některých dětí ješ-
tě ne zcela bezvadná řeč. Ale s pomocí logopeda 
a cvičení to jistě do září bude v pořádku. 

Děkujeme rodičům za jejich pozitivní zpětnou vazbu 
při návštěvě logopedických ambulancí, srovnávání 
zkušeností s kamarádkami atd. Velmi si toho vážíme. 

Krásné jarní dny

Žaneta a Romana

Lvíčata
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Toulcův dvůr – Cesta ke chlebu

3. třída v obrazech

Děti, abychom mohli 
upéct chléb, musíme 
nejprve vymlátit obilí.

Mám cep,… 
jsem připraven. 
Jdeme na to!

…hoď ho, 
bratře…

Snop na 
patře…

NEVADÍ!

Teď to musíme  
pořádně umlít.

Špinavé ruce?

Pěkně to těsto  
propracuj!

To jsem zvědav,  
jak to dopadne.

Už se to sype.

Musíme to  
pořádně prosít.

A tady je náš 
výsledný produkt. 

K jídlu to moc nebylo, 
ale i tak jsme z toho 

měli radost. Bylo to fajn a určitě zase někdy 
přijedeme. Ahoooj!

Školka a škola
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Škola není jen výuka v lavicích. Také: 

Plaveme…

Zaber! Ať nás  
nedoženou!

Ve vířivce je  
to nejlepší!

Je to supeeer!!!
Vždyť dělám,  

co můžu.

…a buchet je spousta, 
lahodná sousta… 

Tančíme…

Modelujeme grafy…

Užíváme si každou vločku sněhu!

Na Silvestra usnulo 
více děvčat nebo 

chlapců?
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Něco končí a něco začíná...
Z mého pohledu končí krásných pět let s „mými“ 
dětmi. Jako by to bylo včera, kdy jsem předstoupila 
před vystrašené prvňáčky a viděla jejich oči, z nichž 
čišela touha naučit se číst, psát, počítat, ale hlavně 
nespat po obědě. Celé ty roky jsem se snažila touhu 
po vzdělávání přiživovat, vzbuzovat v dětech zdra-
vé sebevědomí, ale i povědomí o jejich kvalitách 
a možnostech, když najdou svou vlastní cestu. Prio-
ritou bylo vytvářet bezpečné prostředí, kde má své 
místo smích, pohoda, diskuze, ale i pravidla, přes kte-
rá nejede vlak. 

Zvládli jsme v první třídě i online výuku! Naučit se psát 
nová písmenka přes počítač byla opravdu pro všech-
ny výzva. Velkou roli, nejen v covidové době, sehrá-
li rodiče. Velmi jim děkuji za součinnost, spolupráci 
a hlavně za podporu, kterou jsem po celou dobu po-

ciťovala. Prostě jsme byli na stejné lodi a naladěni na 
stejnou vlnu...

Pokud jsem v dětech zanechala nějakou pozitiv-
ní stopu, bylo moje poslání splněno. Navíc jsem se 
opět přesvědčila, že výuka hrou má smysl, a děti jsou 
úspěšné i na jiných velkých školách.

Pro všechny se od září otevírá nová kapitola života. 
Svým dětem přeji, aby směle vykročily vstříc novým 
začátkům, cílům a předsevzetím. Aby nezapomněly, 
jaké mají možnosti a že vždy mají vedle sebe někoho, 
kdo jim pomůže. Rodičům přeji hodně trpělivosti a ra-
dosti z dílčích úspěchů jejich potomků.

Trošku s obavami, ale srdcem plným příjemného oče-
kávání a pokory se těším na budoucí prvňáčky a je-
jich rodiče.

Lenka Veselá

5. třída

Školka a škola
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Rodiče pro Čisovice a Bojov

Rodiče pro Čisovice a Bojov:  
Podzim jsme si užili!

Milí přátelé, rodiče, děti! Děkujeme Vám za přízeň 
a pravidelnou účast na našich akcích, které si spo-
lečně užíváme už od roku 2015. A budeme i nadále!

Na podzim jsme tradičně vydlabali celkem 40 dýní na 
Halloweenské tvořivé dílně v Kulturním domě v Čiso-
vicích. Strašidelná zákoutí tentokrát ozdobila zahra-
du za kulturákem. Příště se už možná zase vrátíme na 
strašidelnou stezku do lesa.

Mikulášská, nebo spíš čertovská stezka nás postupně 
provedla úkoly a hádankami. V těch jste získali indicie 
k zašifrovanému heslu. A nejlepší přišlo na konci: Miku-
láš se svou družinou se dočasně zabydlel v čisovické 
kapličce, kam čert poutníky pouštěl, pokud ovšem 
znali správné heslo. Kaplička dodala Mikulášovi ná-
ležitou důstojnost, jen mu byla trochu zima (poučení 
pro příště – i nebeské bytosti potřebují v mraze odpo-
vídající spodní prádlo :).)

Mrazivý přelom listopadu a prosince se ovšem změnil 
na Nový rok na téměř jarní počasí. To jsme si užili při 

devátém ročníku Běhu nahoru na Horu! Letos s nej-
větším počtem skutečně běžících účastníků, na které 
se budeme těšit při desátém výběhu zase příští rok.

Do konce roku jsme ještě stihli umístit pátou lavičku 
na zastávce Pod Horou. Poslední, šestá, ještě čeká na 
umístění pod lípou u školy. Mrazivé počasí v závěru 
roku nám nedovolilo ji pořádně zabetonovat, takže ji 
umístíme až teď na jaře.

Honza Hruška za Rodiče pro Čisovice a Bojov

Na co se můžeme společně těšit:

• 24. 3. Vítání jara na zahradě za Kulturním  
domem v Čisovicích

• 13. a 14. 4. Jarní úklid v Čisovicích a Bojově
• 8. 6. Tradiční Pohádková cesta
Tak pojďme na to!
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Rodiče pro Čisovice a Bojov
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Vítání občánků

Natálie Bílá Bílých

Štěpán Drda

Eliška Hlavicová

Drdovi

Hlavicovi
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Anna Jiříčková Jiříčkovi

Amálie Petráková

Jan Prachař

Petrákovi

Prachařovi

Vítání občánků
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Myslivci

Jiří Fořt: Prase je to nejchytřejší zvíře,  
které tu můžete potkat

S podzimem přibylo míst rozrytých od prasat – klidně 
i podél plotů v ulicích. Mám se bát, že je potkám?
Prase sice jako všechna divoká zvířata funguje podle 
principu bojuj nebo uteč, akorát ono o vás ví mnohem 
dřív než vy o něm, a pokud neutíká, tak se vás spíš jen 
nebojí. Nemusíte se bát, že když zůstane, chce zaúto-
čit. Prase divoké je velice inteligentní a snadno vyhod-
notí, jaké nebezpečí pro něj představujete. I proto se 
prasata na podzim, v čase různých naháněk, stahu-
jí blíž k obydleným místům, kde je pro ně bezpečno. 
Zvířata už si na mnohé zvykla. Jsou skutečně chytrá. 
Myslivce, který se potichu plíží někde v houštinách, si 
k sobě nepustí blíž než na 300 metrů, zatímco pokud 
vy půjdete kolem i s křičícími dětmi, zůstane tam, kde 
je. I přesto bych se k nim nesnažil přiblížit.

Takže není důvod se bát?
Prase může být nebezpečné na jaře, kdy má selata. 
Ani pak bachna nezaútočí hned, jednou dvakrát vás 
varuje, dělá „kravál“ a chce vás vyděsit. Rozumný 
člověk se otočí a jde pryč. Ona nemá ani tenden-
ci za vámi utíkat. Pokud tedy nechcete chytat sele, 
protože jak začne pištět, je zle. Na to si dávejte pozor 
i u volně se pohybujících psů. Pokud nějaký zaútočí 
na selátko a třeba ho jen zmáčkne, sele zapiští a oka-
mžitě je tam bachyně. Ta pak může na psy útočit 
i preventivně, když jdou kolem. Zažil jsem jeden pří-
pad, kdy bachna ležela v křoví u pěšiny. Chodili tam 
lidé, koně, nic, ale jakmile procházel někdo se psem, 
startovala.

Teď obletělo internet video, kde se cyklista bránil pra-
seti vlastním kolem, ale ono se pořád chtělo dostat 
k němu – prase tedy chtělo jen svačinu?
Jednoznačně to bylo ochočené prase, protože po-
kud by chtělo zaútočit, je to v mžiku hotové. Pán by 
nejspíš ani nestihl z toho kola slézt. Prase ochočíte stej-
ně snadno jako psa. Je to stádní zvíře, žije v rodinách 
a za tu rodinu pak považuje i vás. Stalo se, že si někdo 
ochočil bachyni tím, že vyhazoval zbytky k plotu. Ona 
se tam pak naučila chodit, porodila jim tam selata, 
která si mohli chodit i drbat. Ochočili si zvíře zvenku, 
ale za mě to rozhodně není dobrý nápad. Sám jsem 
měl doma ochočené prase, které jsme zachránili, když 
při honu střelili bachyni. Ono není zlé, ale chová se 
k vám stejně jako k praseti. Jenže stokilové prase se do 
vás opře jako stopadesátikilový chlap polovinou síly. 
Dítě povalí jako nic. I pro dospělého jsou to obrovské 
rány do nohou, musíte k nim chodit jen ve vysokých 
holínkách, protože jak jim koukají ty klektáky, můžou 

vám snadno rozpárat nohu, i když vás chtěl čuník jen 
poškrábat, jako si to prasata dělají mezi sebou. Jenže 
prase má silnou kůži a štětiny. Býval to velký problém 
i v oborách, kde si prase zvyklo na lidi, a pak si chodilo 
pro svačiny. Jenže někoho, kdo to neví, to může vydě-
sit a může dojít ke zranění. Ochočená divoká zvířata 
patří do lesní zoo, maximálně do obory, ale nemůžete 
takové prase volně pustit mezi lidi.

Proč jsou vlastně prasata tak přemnožená?
Na to má vliv více faktorů. My tady u nás si určitě 
nemůžeme stěžovat na velké lány polí, ale zase jsou 
kolem lesy, kde se nám prasata snadno skryjí a zase 
přijdou. V čistě lesních honitbách prase nepáchá 
takové škody a při společných lovech z nich plyne 
i zisk, za lov i za zvěřinu. Na polích ale dělají velké ško-
dy. Naopak nám na polích tolik nevadí vysoká, ale 
v lesích představuje problém, protože dokáže zničit 
i čtyřicetiletý porost. Navíc oblast kolem Prahy je plná 
starých pozemků, zahrad a zanedbaných míst, a to je 
pro prasata naprosto ideální. V Mníšku chodí prasata 
kolem Zámeckého rybníku, protože tam mají kde být 
a nikdo je nemůže střelit, aniž by nepřišel o zbrojní prů-
kaz. Navíc nás myslivců, kteří suplujeme přirozeného 
predátora, není ani tolik. Jsou dnes samozřejmě i střel-
ci, lidé s loveckou zbraní, kteří se ale nezapojují do 
aktivit mysliveckých spolků. Od nich nemůžete čekat 
víc, než že budou střílet zvířata. Není ani jisté, že trefí 
dobře. Na prasata možná dobré, ale pro mě jsou to 
spíš psychopati bez vztahu k přírodě.

Pokud vím, problémy dělá i to, že se střílejí největší 
kusy, přitom by se mělo začít od selat. Proč?
Dostáváme instrukce, abychom stříleli všechno, ale 
střelit bachyni od selat, to myslivec neudělá. Bachy-
ně je krmí, v zimě je zahřívá, pokud ji střelíte, ta sela-

O myslivcích koluje spousta vtipů a leckdo má vůči myslivosti předsudky. Jiří Fořt, nový nájemce honitby 
v katastru Čisovic a okolí, je důkazem, jak moc se zlé jazyky pletou. Ačkoliv jeho úkolem je střílet zvěř, sálá 
z něj láska k přírodě a respekt ke všem živým tvorům v „rajónu“. Například o divokých prasatech ví snad 
všechno. Pokud z nich máte strach nebo se naopak nebojíte prošmejdit les do poslední křovinky, čtěte dál.
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ta uhynou hlady nebo umrznou. Tohle člověk, který 
má rád přírodu, přece nemůže udělat.  Musí se začít 
od selat. Navíc pokud zastřelíte hlavní bachyni, která 
vede celou tu rodinu, je to jako když zastřelíte v mafii 
kápa – nastane naprostá anarchie. Máma vodí celý 
rok selata na určitá místa, kde je žrádlo. Když se rodi-
na rozpadne, začne každá její dcera vodit jinak. My 
pak nehlídáme jedno stádo, ale rovnou tři. Navíc ta 
selata nevědí, kde jinde najít něco k žrádlu, takže na 
tom poli zůstávají co nejdéle a nadělají mnohem větší 
škodu – na nově osetém poli vyhrabou všechno do 
posledního zrníčka. Když střelíte sele, stádo se třeba 
dva dny nevrátí, pak přijde znovu, střelíte sele, dva 
dny je klid, a tak dále. Když střelíte hlavní bachnu, vra-
cí se vám třeba po dvou hodinách jiná dcera se sela-
ty. Navíc pokud je špatný rok a prasata hledají obživu 
právě na osetých polích, bachna nepustí do chrutí 
všechny své dcery.

Takže ta největší bachyně funguje jako určitá anti-
koncepce?
Ano. U prasat se to má tak, že stádo, rodinu, tvoří 
většinou máma a její dcery. Chodí to tak, že bachna 
porodí selata, a pokud o žádná nepřijde, vytvoří se ro-
dina. Na podzim přijdou kňouři na páření, vyženou ty 
mladé, kňourci už pak chodí sami, holky se zase vrátí. 
Velí jim jejich matka, která na jaře opět metá selata. 
Na podzim, až zase přijdou kňouři, tak už bachna ne-
chá nakrýt i své dcery – tedy záleží, jaký je rok. Pokud 
je dostatek potravy, nechá nakrýt všechny, pokud je 
horší rok, tak jen některé. Pokud tam ale není, nakryjí 
se úplně všechny. Tím se zase počet divočáků zvýší, 
a ještě jsme si zkomplikovali odlov. Musí se na to pohlí-
žet jako na celek, nikoliv jen jako na největší flákotu.

Napadá mě – mají obyčejní psi tendenci útočit na di-
vočáky? U srnek se to stává…
Stává se to, ale chytrý pes se poučí a už to neudě-
lá, a hloupý bude často na veterině. Znám jeden pří-
pad, kdy se majitel chlubil, že zvěřinu nekupuje, že pes 
vždycky strhne prase. Ale za pár let mu prase psa roz-
páralo a bylo po všem. Prase na psa zaútočí spíš než 
na člověka. Pes je pro ně nebezpečný predátor, na-
víc v silové nevýhodě. Menší divočák bude mít třeba 
šedesát kilo, pes třicet. Navíc prase ryje hlavou v zemi 
a za noc zdolá desítky kilometrů, je mnohem osvale-

nější než pes, který jde jednou denně na procházku. 
Další průšvih je, že k napadenému psu poběží jeho 
pán, bude se ho snažit chránit a bude zle.

Tedy psa mít buď na vodítku, nebo ho nepouštět tam, 
kam nevidím. Tam bychom nejspíš neměli lézt ani my 
lidé, že? 
Zejména houbařům doporučujeme, aby nelezli do 
křovin, kde se můžou prasata schovávat. Problém je, 
když prase překvapíte. To sice není tak jednoduché, 
ale nechte zvěři nějaký prostor. Pokud vidíte prase, 
zatleskejte, ať se na vás otočí, vidí vás, poodejde si. 
Můžete při procházce preventivně občas zacinkat klí-
či, pokašlat, nebo být jinak slyšet. Zejména večer je to 
dobré znamení i pro nás myslivce, že v lese někdo je. 
Jediný, kdo neodejde, je bachyně s úplně novoroze-
nými selaty, protože tak do dvou týdnů není možné, 
aby selata sama někam šla. A bachyně si je pak bude 
chránit. To samé se může stát u raněného divočáka. 
Ale zase – ten se schovává tam, kde je voda, chla-
dí si ránu. U nás v Líšnici třeba v mokřadech tam za 
kamenem na paměť bitvy, co nebyla. Tam se stahují 
i raněná zvířata od sousedů, která ujdou klidně pět 
šest kilometrů. Pokud můžete, nechoďte tam.

Tedy bát se jít po polní cestě kvůli prasatům nemusím, 
ale snažit se k nim dostat blíž bych asi neměla…
Nechá vás projít kolem sebe třeba na tři metry a nijak 
si vás nebude všímat. Vždyť ani my myslivci se kvů-
li nim nebojíme chodit do lesa a není to proto, že 
máme zbraň, ale proto, že prase nemá zájem nám 
jakkoliv ublížit. Na hrdinu si ale nehrajte a nesnažte se 
jít co nejblíž, protože pak můžete být zaskočeni, kolik 
jich kolem vás je. Prase je ve všem lepší než člověk, 
lépe slyší, vidí, cítí. Věřte mi, prase je asi to nejchytřejší, 
co v lese potkáte.

Z jiného soudku: jedním z problémů, které musíte řešit, 
jsou i neukáznění lidé, kteří chodí do lesa v čase na-
háněk, ačkoliv ty jsou předem oznámené třeba i SMS 
rozhlasem…
90 % lidí pochopí, že když se někde střílí, je to nebez-
pečné a mají jít pryč. Ale pak přijde třeba jezdec na 
koni, že tamtudy jezdí vždycky. Povídají si s námi, jsou 
v klidu. Neříkám, že bychom je omylem zastřelili, ale 
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co může udělat takový kůň, když uslyší výstřel? Splaší 
se, jezdec spadne, rozbije si hlavu o kámen a neštěstí 
je na světě. To samé i pejskaři. Střelba má sice svá pra-
vidla. Myslivec musí mít jistotu, že rána půjde do země 
nebo jinak bezpečného prostoru. Nikdy nestřílíme na 
horizont nebo někam, kde není vidět, nevystřelíme 
také, dokud si nejsme naprosto jistí, na co míříme. To si 
nikdo nedovolí. I kdyby se nic nestalo, tak je to obrov-
ská ostuda, pochybení, které se s vámi ponese ještě 
dlouho, kolegové vám to budou pořád připomínat, 
bude se to ještě deset let vyprávět v hospodě, to vám 
ješitnost nedovolí. (smích)

Jak je to ale s těmi psy? Může je myslivec zastřelit, 
pokud běhají v lese na volno?
Při naháňce asi není potřeba se bát, že vám psa za-
střelíme, spíš že se lekne, uteče a ztratí se. Zastřelit psa 
může jedině myslivecká stráž v jasně daných přípa-
dech. Vím, že se to o myslivcích vypráví, ale věřte, že 
i my je máme jako děti. Nikdy bychom úmyslně psa 
nezabili. Traduje se to z dávných dob, kdy bylo všu-
de hodně toulavých psů, kteří v lesích škodili, ale to 
už dneska dávno neplatí. Vím o případu, který se stal 
poměrně nedávno, kdy myslivec zastřelil potmě psa 
někde u cyklostezky, ale on se jako myslivec vůbec 
nezachoval. Myslivec nikdy nestřílí, pokud si není jistý, 
na co střílí.  Víte, ono se pak ukázalo, že pes byl od 
majitelky taky dál, než udávala, a ve tmě ho nemohla 
vidět. Byla to nezodpovědnost obou stran a doplatil 
na to chudák pes.

A co naopak – co když můj pes strhne zvěř? Mám se 
bát pokuty?
Rozhodně se nebojte nám to oznámit. Pokud bude 
člověk trošku pokorný, myslím, že se vždycky dá do-
mluvit. My jsme taky lidé, nebudeme vás soudit, pro-
tože i naši psi občas něco provedou. Když je to po-
prvé, nic se nestane. Také jde o to, k čemu vlastně 
došlo. Někdy pes tu zvěř jen kousne a pak záleží také 
kam a jak. Otevřená rána na místě, kam si zvíře samo 
dosáhne a olíže se, není takový problém jako rána 
na hřbetě, kde dojde snadno k zánětu a zvíře rychle 
ochrne. Prasata jsou o něco odolnější, ta přežijí strašné 
věci – kolega zrovna střelil prase, které ani nepůsobilo 
nějak raněně, ale ukázalo se, že bylo kdysi střelené 
tak, že mělo prostřelená játra a přerušené tlusté střevo 
i močovou trubici, ale rána se mu zapouzdřila a na 
boku se mu vytvořil konečník a ono kálelo bokem. 
Se srnčím je to složitější, to je citlivější. Každopádně 
ale vždy volejte, abychom mohli stav zvěře posoudit 
a postarat se o to.

Pokud srazím nějaké zvíře autem?
Pokud nemáte kontakt na myslivce, volejte policii. 
Tady kolem – Čisovice, Bojov, Klínec Líšnice – volejte 
mě: 720 981 250 nebo našeho hospodáře Vlastu Lizán-
ka: 776 469 500.

Jak se lesy kolem nás mění, co se druhů zvířat týče?
Teď se tu objevují jeleni, pro které tu vlastně ani nejsou 
podmínky, a množí se daňci, což je problém pro srnčí, 

kterou vyhání. Škodí nám tu přemnožená kuna, což se 
podepisuje na úbytku veverek. Problém je, že se drží 
v obydlených oblastech, kde už ji lidé nehubí kvůli sle-
picím jako dřív a nepřijde tam ani žádný její predátor. 
Třeba výr velký, který tu údajně ve skalách žije, ale já 
ho nikdy neviděl. Sov je ale slyšet v lese čím dál víc – 
puštíci, sýčci, na golfu v Líšnici vyvedl mladé i kalous 
ušatý. Zahlédnout můžete krahujce, jestřáby. Z těch 
vzácnějších ptáků tu teď máme dudka, na Hvozdnici 
hnízdívá čáp černý. A nově se tu objevila i čejka.

Nejsem myslivec, ale chtěla bych krmit v zimě divoká 
zvířata – můžu?
Když se s námi domluvíte, není problém udělat si 
i vlastní krmelec. My to musíme evidovat, je nutné 
dodržet určitá pravidla, můžeme i poradit s jeho stav-
bou. Ideální je co nejkvalitnější seno, letnina – třeba 
větve ovocných stromů, pečivo ideálně vůbec, je 
velmi těžké pohlídat, kolik toho která srnka sežere. No 
a pak oves, trocha ječmenu, nenahnilé lokální ovoce 
a zelenina.

Kaštany?
Ty žere jen daněk. On jírovec maďal pochází ze Stře-
dozemí stejně jako dančí zvěř. Kaštany nežere ani 
prase divoké.

Chci se stát myslivcem, co pro to mám udělat?
Základem je roční myslivecký kurz. Součástí jsou i střel-
by, protože rozhodně stojí za to si to i vyzkoušet – není 
to tak úplně legrace. Já mám třeba problém střílet 
holou srnčí zvěř, ta obrovská světla, to je takový kotě-
cí pohled. Asi nejsem dobrý myslivec, protože ten by 
měl zvládnout všechno. (smích) Někdo střílí jen prasa-
ta, i tak to může být. V rámci kurzu musíte také vyko-
nat praxi – zapojit se do aktivit nějakého mysliveckého 
sdružení – chodíte přikrmovat, na brigády – my obno-
vujeme třeba tůně, oplocujeme některá místa, sčítá 
se zvěř… O myslivcích se mluví jen v souvislosti s tím stří-
lením, ale máme spoustu tradic, kterými si to děláme 
hezké. Může to být koníček, který vás naprosto pohltí.

Dominika Rýparová 
Foto: archiv Jiřího Fořta
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Rádi bychom se ohlédli za dosavadním trénováním 
a nastínili další plány. V průběhu podzimu se navýšil 
počet dětí, které docházely na tréninky na skvělý po-
čet 55 dětí. Nejprve jsme měli děti rozdělené pouze 
na dvě skupiny. Nakonec jsme ale přistoupili k další-
mu rozdělení, a tak nyní máme děti maximálně rok 
od sebe a tím mají všichni optimální výzvu na rozvoj. 
Jsme moc spokojeni s přístupem dětí i rodičů a tré-
ninkovou docházkou, která byla na podzim. Ta byla 
na velmi dobré úrovni. Zároveň jsme posílili trenérský 
tým, kdy hlavní trenéři jednotlivých kategorií absolvo-
vali trenérský kurz FAČR C, jenž nás zase v tréninku po-
sunul dopředu. Zatím jsme se zaměřili na dovednosti 
s balonem a absolvovali první přátelské zápasy. Tímto 
bychom chtěli poděkovat všem trenérům, rodičům 
a dětem za jejich přístup a čas.

Aktuální rozdělení týmů:
• Školička - r. n.: 2019, 2018

 trenéři: Petr Nepraš (HT), Ondřej Kadič,  
 Robert Mestek, Martin Svoboda, Tomáš Minařík
 počet: 23 dětí
 tréninky: 2 x týdně

• Mladší přípravka - r. n.: 2017, 2016
 trenéři: Dušan Linhart (HT), Roman Borek,  
 František Linhart 
 počet: 18 dětí
 tréninky: 2 x týdně

• Starší přípravka - r. n.: 2015, 2014
 trenéři: Petr Rýdl (HT), Petr Prachař,  
 Vláďa Krejča, Jan Šebek
 počet: 14 dětí
 tréninky: 2 x týdně

Naše cíle a plány:
Přes všechny kategorie jsme začali s pohybem hned 
od začátku ledna, kdy jsme využívali především tělo-
cvičnu na hřišti a halu v ZŠ Čisovice. V lednu a únoru 
jsme se zúčastnili několika halových turnajů. Nyní už 
přecházíme na hřiště UMT a čeká nás důležitá práce 
a naučení se především systému 4+1 a 5+1. S tímto 
systémem je spojená i pozice brankáře, rozehrávka 
a kombinace. Víme, že to nebude hned, ale budeme 
se snažit během jara, abychom se v těchto doved-
nostech co nejvíce posunuli. Od září máme v plánu 
přihlásit Okresní přebor pro mladší i starší přípravku. 
Ladit formu budeme v našem areálu, kde máme per-
fektní podmínky. Hlavní travnaté hřiště, hřiště s umělou 
trávou a umělým osvětlením a využívat budeme i dvě 
tělocvičny. Ve druhé polovině srpna plánujeme letní 
fotbalový Rangers kemp formou příměstského tábo-
ra. Děti absolvují soustředění s dvoufázovými tréninky 
a doprovodným programem. Věříme, že nás kemp 
nejen posune fotbalově, ale také pomůže vytvořit tu 
správnou partu do soutěží.

Doplnění týmů:
Nadále máme otevřenou kapacitu pro doplnění 
týmů, abychom měli dostatek dětí na hraní soutěže. 
Začátkem května pak plánujeme další nábor dětí do 
současných týmů a nově i pro ročník 2020 do fotba-
lové školičky.

Závěrem bychom chtěli poděkovat všem, kteří nás 
podporují, pomáhají. Ať už rodiče, trenéři, sponzoři, 
nebo jen ti, kteří nám fandí a drží palce. Díky moc. 
Rangers, do toho!

Web:
http://www.sokolcisovice.cz

Letní fotbalový kemp
Zveme naše hráče mládeže případně další zájemce 
na Rangers letní fotbalový kemp určený pro mladé 
fotbalisty. Čekají nás pravidelné tréninky fotbalu, ale 
také jeden autobusový výlet na prohlídku stadionu. 
Obědy, svačiny a pitný režim bude zajištěn pro účast-
níky přímo v areálu. Pro naše hráče bude sloužit jako 
letní soustředění. Budeme se těšit na hojnou účast.

Jubilejní 40. ročník Minikopané!
V letošním roce se odehraje až těžko uvěřitelný 40. roč-
ník turnaje v malé kopané pod názvem Minikopaná Či-
sovice. Kapacita turnaje je stanovena na 24 týmů. Tur-
naj bude opět určen nejen pro fotbalisty a jejich týmy, 
ale také pro širokou veřejnost, která se během turnaje 
bude dobře bavit. K letošnímu ročníku navíc vzniklo 
nové logo, které turnaj bude nyní provázet. Budeme se 
těšit na Vaši účast, ať už jako hráče nebo fanouška. 

Rangers

Hodnocení mládeže za minulý rok 
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Halové turnaje naší mládeže
Během ledna a února se naše mládežnické týmy zú-
častnily halových turnajů v tělocvičně ZŠ Čisovice. Po-
stupně se turnajů zúčastnila naše U7, U9 a U11. Na tur-
najích se sešel vždy velmi dobrý počet hráčů a hráček 
a diváci, kteří dorazili, měli jistě z předvedené hry radost. 
V každém turnaji padlo spousty branek a bylo vidět 
i přenesení některých prvků, které se učíme v tréninku.

Na turnajích byli vyhlášeni rovněž i nejlepší střelci 
jednotlivých týmů
Za naše týmy si cenu odnesli:

U7 Školička – ročníky 2018, 2019 /  
Marek Nepraš, Jaroslav Smrčka

U9 Ml. přípravka – ročníky 2017, 2016 /  
Daniel Majchrák, Petr Šíma

U11 St. přípravka – ročníky 2015, 2014 /  
Samuel Bernardes, Hana Siřišťová, Petr Čadek

Foto U7 Školička:
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Náš A tým čekají jarní boje ve 3. třídě!
Náš první tým mužů rovněž nelení a zahájil zimní přípravu. Tréninky dvakrát týdně v podobě výběhu a následné 
hře na hřišti s umělou trávou postupně vystřídají plánované přípravné zápasy. Ostrý start soutěže čeká na naše 
borce 23. 3. 2024 od 15:00 doma proti týmu Slavia Drahelčice. Přijďte nás podpořit!

Petr Nepraš

Foto U9 Ml. přípravka: Foto U11 St. přípravka:

Rozpis zápasů – Jaro 2024
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Co je nového u čisovických hasičů  
aneb Od podzimu do jara

Milí čtenáři Čisovických novin, 

dovolte, abychom Vás pozdravili a seznámili Vás 
s tím, co je nového u Sboru dobrovolných hasičů Či-
sovice. Náš článek vzniká na sklonku měsíce února, 
kdy za oknem vládne slunné, již téměř jarní počasí. 
Ačkoliv jistě všichni doufáme, že tento jarní pozdrav 
nám příroda zachová, rádi bychom se nyní ohlédli 
o pár měsíců zpět, do podzimu 2023, a seznámili Vás 
s tím, co se u nás od vydání posledního čísla Čisovic-
kých novin přihodilo.

Podzim ve znamení zásahů i kultury
V polovině měsíce října, konkrétně 14. 10., byla naše 
zásahová jednotka povolána na technickou pomoc, 
jež se týkala uvolněné desky ze střechy. Na státní svá-
tek 28. října jsme se připojili k již tradiční akci, jíž je pá-
lení Masarykovy vatry. Společně se zástupci dalších 
sborů našeho 7. okrsku jsme v podvečerních hodi-
nách státního svátku uctili v Klínci památku našeho 
prvního československého prezidenta a symbolicky 
oslavili 105. narozeniny naší republiky. 

Další výjezd na nás čekal 19. listopadu, kdy jsme za-
sahovali při požáru sporáku v soukromém domě. Po-
voláni jsme také byli ke spadlému stromu blokujícímu 
celou silnici, a sice den před Štědrým dnem, 23. pro-
since. 

Čest památce obětí z FF Univerzity Karlovy v Praze
Stejného dne jsme se v pravé poledne připojili k ce-
lostátnímu pietnímu aktu, neboť ani naše členy nene-
chala lhostejná tragická událost, k níž došlo ve čtvr-
tek 21. prosince 2023 v Praze na Filozofické fakultě. 
Uctili jsme památku obětí nelítostného střelce a jistě 
nejsme jediní, kdo si přeje, aby se podobná lidská tra-
gédie již nikdy neopakovala. 

Obecní úřad zachráněn
Ještě předtím, než se s námi rozloučil rok 2023, zasa-
hovali jsme v pozdních večerních hodinách 29. pro-
since v centru naší obce. Plastové kontejnery na 
směsný odpad, které byly postaveny podél zadní 
stěny obecního úřadu, doslova lehly popelem. Po-
žár byl zpozorován obyvateli domů na návsi ve chvíli, 
kdy plameny již doslova „olizovaly“ první patro budo-
vy obecního úřadu. Protože se však jednalo o místo 
doslova na dohod kamenem vzdálené od naší ha-
sičárny, byli jsme na místě během opravdu krátkého 
času, jež uplynul od nahlášení požáru a aktivace vý-
jezdu z dispečinku HZS. Ze tří kontejnerů toho bohu-
žel mnoho nezbylo, jen doslova seškvařené zbytky 
plastu. Také zeď obecního úřadu dostala zásah stej-
ně jako dveře do elektrorozvodny v přízemí budovy. 
Úzké okno v prvním patře bylo horkem popraskáno, 
ale naštěstí i přes tuto nepříjemnou událost nedošlo 

k žádnému poškození vnitřních prostor budovy, což je 
ze všeho nejdůležitější. 

Nezahálíme ani v novém roce
Jen krátce po začátku roku 2024 jsme zasahovali zno-
vu, a sice 9. ledna, kdy v soukromém domě hořely 
saze v komíně. Mezitím jsme připravovali naši Výroční 
valnou hromadu, jež proběhla v sobotu 13. ledna, ale 
o té se dočtete v samostatném článku našeho hasič-
ského kolegy Pepy Myslína. Hned 16. ledna jsme opět 
vyjeli, a to k požáru chaty v Bojově. Další zásah na 
sebe nenechal dlouho čekat, neboť 21. ledna došlo 
k požáru komína u chaty. 

A co je ještě nového? Masopust i STK
Nesmíme zapomenout zmínit, že 28. ledna jsme si 
„střihli“ brigádu společně s líšnickými hasiči, abychom 
opravili legendární masopustní šatlavu, jež se projela 
naší obcí v sobotu 3. února za účasti mnoha místních 
i přespolních masek. Počasí nám docela přálo a vě-
řím, že jsme si všichni tuto tradici parádně užili. Po ma-
sopustním průvodu obcí jsme úspěšně vynesli verdikt 
nad medvědem a po jeho skolení jsme zakončili spo-
lečné veselí posezením v zasedací místnosti Kulturního 
domu Čisovice. 

Mezitím jsme však ještě vyslali náš VW transporter na 
úspěšnou STK, a sice 31. ledna. Současně jsme se 
účastnili valných hromad okolních sborů, kdy jsme 
tento malý „maratón“ odstartovali v sobotu 6. ledna 
2024 na Výroční valné hromadě našich kamarádů 
z SDH Bojov. 

Nezapomínáme ani na naše nejmenší a užíváme si 
karnevalový rej
V neděli 11. února 2024 se velký sál Kulturního domu 
Čisovice doslova roztančil v rytmu karnevalových hitů 
pro naše nejmenší. O několik dnů dříve jsme sál vyz-
dobili a připravili tak, aby si děti maximálně užily kar-
neval pořádaný společně pod záštitou SDH Čisovice 
a Obce Čisovice. Pro všechny děti v maskách i bez 
nich byl připraven bohatý program od klauna a kou-
zelníka Cucína, a to v podobě tancování, kouzlení, 
zpívání, modelování z balónků, soutěžení i úžasné 
bublinkové show. Svým vystoupením zaujal klaun Cu-
cíno nejen děti, ale i dospělé. Účast masek byla hojná 
a děti si zábavné odpoledne užily. Na závěr na děti 
čekala cukrová vata a od hasičů malá drobnost na 
památku. Nechybělo ani drobné občerstvení (např. 
pití, koláčky či chlebíčky), které připravili naši členo-
vé. S přípravami sálu nám pomohli nejen naši Mladí 
hasiči, ale také někteří rodiče. Za jejich pomoc jim 
patří naše velké díky! Věříme, že nejen děti, ale i ro-
diče si letošní karneval moc užili. Těšíme se na setkání 
při další akci. 
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Čisovičtí hasiči hodnotili uplynulý rok
Období, kdy bylo omezeno setkávání lidí, je naštěstí již 
minulostí, a tak je začátek hasičského roku ve zname-
ní výročních valných hromad. Nejinak to bylo u nás 
v Čisovicích, kde jsme naši „výročku“ naplánovali na 
sobotu 13. ledna – konala se jako vždy v sále Kultur-
ního domu v Čisovicích, kde díky laskavosti našeho 
zastupitelstva máme vynikající zázemí pro pořádání 
podobných akcí – a nenechme se mýlit, tohle oprav-
du není všude, a kdo navštěvuje výroční valné hro-
mady okolních sborů, tak ví, že podmínky pro konání 
schůze jsou často tristní a některým sborům nezbývá, 
než schůzi uspořádat v hospodě, což pochopitelně 
celou akci výrazně prodraží.

Naše výroční valné hromady jsou již tradičně hoj-
ně navštěvovány – jednak patříme mezi početnější 
sbory, ale především u nás rádi přivítáme delegace 
okolních sborů, někdy i hezky početné. Nejinak tomu 
bylo i letos, a tak se nám sál našeho Kulturního domu 
krásně zaplnil. A je to dobře, zrekonstruované prostory 
sálu i celého objektu si jistě zaslouží, aby mohly hostit 
akce tohoto rozsahu. Samotná schůze se pak nesla 
ve velmi pozitivním duchu, ostatně bylo také o čem 
hovořit, neboť činnost sboru je bohatá a všestranná. 
Od zásahové jednotky (která je sice formálně zřizová-
na a řízena obcí, ale která je složena ze členů SDH), 
přes kulturu, vedení sborové kroniky, společenské 
akce, až po velmi důležitou oblast, kterou je práce 
s mládeží. Ostatně mládež, jak je již v našem sboru 
zvykem, si sama přečetla svou zprávu o činnosti. Byla 
přednesena také zpráva o hospodaření a zpráva re-
vizní – díky pracovitosti členů, kteří se neúnavně podílí 
na činnosti, je ve sborovém měšci dostatek peněz i na 
větší akce, jako je například nákup skákacího hradu 
či nákup nových stolů do hasičské klubovny. 

Dalším bodem programu byl návrh plánu práce. Zde 
jen upozorním, že pořádání akce není jen těch něko-
lik hodin samotné akce, ale také spousta práce s akcí 
spojená – práce, kterou návštěvník zkrátka a dobře 
nevidí. Akci je třeba naplánovat, zajistit vše potřeb-
né, nakoupit, nachystat prostory konání akce a po 
akci provést důkladný úklid, aby nikdo nepoznal, že 
ještě před pár hodinami se akce účastnily i stovky lidí. 
To vše jsou hodiny a hodiny práce, kterou členové 
sboru vykonávají bez nároku na odměnu a ve svém 
volném čase. Samostatnou kapitolou je pak práce 
s mládeží, která obnáší každotýdenní schůzky a mno-
ho víkendových akcí a soutěží. A naučit náš hasičský 

potěr všemu, co směrnice vyžadují, to opravdu chce 
skutečné nadšení a zápal. A také vlastní vzdělávání 
vedoucích. Zkrátka a dobře, práce jako na kostele. 
To pro ty, kterým by se třeba plán práce zdál málo 
ambiciózní. Jistě, mohlo by akcí být ještě více – stačí 
se jen přidat a přiložit ruku k dílu. Nábor nových, aktiv-
ních členů probíhá neustále…

A co napsat závěrem? Snad jen poděkování. Po-
děkování všem aktivním členům, díky kterým je náš 
sbor sborem živým, aktivním, prospěšným své obci, 
své komunitě. Poděkování paní starostce a všem za-
stupitelům obce, díky kterým má náš sbor podporu, 
a to nejen finanční, ale také morální. Poděkování 
všem občanům, díky kterým má smysl pořádat akce 
a další činnost. Poděkování našim Mladým hasičům, 
díky kterým se nemusíme bát o budoucnost sboru – 
snažme se v Mladých hasičích vidět ne „nějaké“ děti, 
snažme se v nich vidět své nástupce – a co jim dnes 
dáme, to po pár letech sklidíme…

Přeji všem členům sboru úspěšný hasičský i občanský 
rok a sboru přeji, aby se podařilo uspořádat vše, co 
jsme si zvednutím rukou schválili, možná i něco více…

Josef Myslín

Hasiči Čisovice
V závěru tohoto článku nám dovolte Vám popřát 
všem hodně zdraví, a to nejen v tomto roce – ať je 
přesně takový, jaký si jej přejete mít. :)

Rádi bychom také poděkovali členům SDH Čisovi-
ce a zásahové jednotky za jejich práci. V neposlední 

řadě děkujeme za podporu Obci Čisovice a vůbec 
všem, kdo nás podporují a pomáhají nám.

Za SDH Čisovice
Martin Svoboda a Iveta Dvořáková 
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Mladí hasiči na přelomu roku 2023/2024
Nejdříve bychom Vám všem za kolektiv Mladých ha-
sičů popřáli hlavně hodně zdraví v novém roce.

Teprve před pár týdny jsme završili další hasičský rok, 
ale rádi bychom se s vámi ještě podělili o naši pod-
zimní a zimní činnost v roce 2023. V listopadu jsme za-
pálením svíčky u pomníku padlých uctili Den vzniku 
Československa a zároveň Památku zesnulých. Poté 
jsme se věnovali vánočnímu tvoření. Výrobky jsme 
pak tradičně prodávali na vánočních trzích u Kolo-
niálu. Tímto děkujeme všem, kdo nás podpořili za-
koupením nějakého našeho výrobku a přispěli tak na 
činnost Mladých hasičů. Také naši vedoucí nezaháleli 
a zúčastnili se školení, kde si obnovovali kvalifikaci ve-
doucích mládeže. 

Nový rok nám přinesl nové tréninky, které jsme zapo-
čali trénováním na nadcházející uzlovací soutěže ve 
Stříbrné Lhotě a Jinočanech. 

Dne 13.1.2024 jsme se zúčastnili výroční valné hroma-
dy našeho sboru. Tady děti přednesly zprávu o naší 
činnosti za rok 2023 před velmi početným publikem 
nejen místních členů hasičského sboru ale i zástupců 
jednotlivých sborů hasičů z okolí. V sobotu 3.2.2024 se 
konal tradiční Masopustní průvod, kde Mladí hasiči 
rozdávali poděkování za pohoštění od našich spo-
luobčanů. Hned druhý den po masopustu jsme se zú-
častnili „Stříbrnolhoteckého uzlování“. Protože soutěž 
byla kapacitně omezená počtem účastníků, mohli 
jsme se zúčastnit jen s pár vybranými zástupci. V jed-
notlivcích si odvezla nejlepší umístění Markétka Dvo-
řáková, která skončila na krásném 2. místě v kategorii 
mladších. V této kategorii nás reprezentovala i Kač-
ka Králová, která se umístila na 11. místě. Společně 
obě děvčata získala 3. místo za družstvo mladších. 
V kategorii starších jednotlivců ve velké konkurenci 
bojovaly Sára Vlková a Vanessa Juročková, které zís-
kaly 8. a 9. místo. Jako družstvo si „vyuzlovaly“ krásné 
4. místo. 

Další akcí, které jsme se zúčastnili a zároveň i pomá-
hali s organizací našim starším hasičským kamarádům, 
byl dětský karneval, který se konal v neděli 11.2.2024. 
Karnevalové odpoledne bylo plné hudby, zábavy, 
her a masek. Moc jsme si 
to užili a děkujeme našim 
hasičům i Obci Čisovice za 
skvělý zážitek. 

V nejbližší době nás čeká 
na začátku března Okresní 
uzlová štafeta v Jinoča-
nech a poté se plně za-
čneme věnovat trénování 
na hru Plamen, kde nás 
čekají dvě kola – 1. kolo 
v dubnu a 2. kolo v květnu.  

Držte nám prosím i nadále 
palce.

Kolektiv vedoucích Mladých hasičů 

Mladí hasiči 
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Hasiči Bojov

Vážení a milí čtenáři,

dovolte nám, abychom Vás seznámili s tím, co je no-
vého u bojovských hasičů od posledního vydání Čiso-
vických novin.

Výročí republiky a Masarykova vatra
Na státní svátek 28. října 2023 jsme se připojili k osla-
vám výročí založení Československa. V odpoledních 
hodinách jsme společně se starostou OSH Praha-zá-
pad Josefem Myslínem uctili památku obětí světo-
vých válek u pomníku padlých v v Čisovicích a v Bo-
jově, poté jsme se zúčastnili pietního aktu v Klínci, kde 
se konalo již tradiční pálení Masarykovy vatry, jejíž za-
ložení inicioval v roce 2018 náš bratr Zdeněk Rychlý. 
Velmi nás mrzí, že se pan Rychlý ze zdravotních dů-
vodů již poslední roky nemohl Masarykovy vatry osob-
ně zúčastnit, pokaždé však na něho vzpomínáme 
a snažíme se kráčet v jeho stopách. Masarykova va-
tra představuje významnou kulturní akci pořádanou 
Klubem Zasloužilých hasičů 7. okrsku společně se Sbo-
rem dobrovolných hasičů Klínec. Na této akci jsme se 
zapojili do přípravy projekce videoprezentace s foto-
grafiemi ze života TGM. Pravidelnými hosty této akce 
jsou podporovatelé hasičských tradic, a sice senátor 
Petr Štěpánek a předseda Kontrolního výboru Středo-
českého kraje Robert Bezděk. V roce 2023 Masaryko-
vu vatru poctil svou návštěvou také poslanec Tomáš 
Helebrant. 

Zpívání koled
Další akcí, která následovala, byl Zábavný den pro 
malé i velké, o němž přinášíme samostatný článek. 
Poslední akcí loňského roku pak bylo vánoční zpívání 
koled, jež proběhlo přímo na Štědrý den od 15.30 hod. 
u kapličky v Bojově. Díky naší nové člence Gabče 
Mareškové jsme tak navázali na úžasný nápad, s nímž 
přišla rodina Mareškových o rok dříve, a sice zazpívání 
si koled a popřát si hezkých vánočních svátků krátce 
předtím, než se všichni vydáme do svých domovů na 
štědrovečerní večeři. V roce 2023 jsme se tak orga-
nizačně připojili k realizaci této akce prostřednictvím 
našich členů Dominika Dusíka a Gabči Mareškové, 
kteří se postarali o malé občerstvení pro hosty, a naše 
poděkování patří zejména rodině Mareškových za 

skvělou hudební produkci vánočních písní a koled za 
naprosto úžasné atmosféry.

Výroční valná hromada
Hned poté, co jsme oslavili příchod Nového roku, 
jsme se vrhli do příprav naší Výroční valné hromady, 
jež se tradičně konala v prostorách Obecního domu 
v Bojově přímo na Tři krále, tedy jsme zde symbolicky 
zakončili vánoční svátky. Velice nás těší, že se naší val-
né hromady zúčastnili zástupci téměř všech sborů na-
šeho 7. okrsku i někteří „přespolní“, neboť v hasičské 
pospolitosti by neměly být žádné hranice. :) Přivítali 
jsme mezi námi také hosty, jimiž byli Vlastimil Klainer, 
člen Zastupitelstva Obce Čisovice, a Simona Barsová, 
členka Výkonného výboru Okresního sdružení hasičů 
Praha-západ. Potěšila nás také účast dvou zástupců 
ze spřáteleného spolku Vltavan Davle. Po oficiální 
části, jež obsahovala tradiční zprávy týkající se čin-
nosti či hospodaření sboru, následovalo neformální 
příjemné posezení. O týden později se naši zástupci 
zúčastnili Výroční valné hromady u našich hasičských 
bratrů v Čisovicích.

Zapátrejme spolu v historii
V letošním roce bychom rádi pokračovali v naší čin-
nosti a doufáme, že se nám podaří zrealizovat mi-
nimálně jednu či dvě akce pro děti i dospělé. Také 
bychom chtěli pokračovat ve spolupráci s Okres-
ním sdružením hasičů Praha-západ a jelikož v příštím 
roce oslaví náš sbor 115. výročí svého založení, rádi 
bychom k této příležitosti připravili malou výstavku či 
brožuru z dějin SDH Bojov. V této souvislosti si Vás do-
volujeme požádat, zda pokud máte doma jakékoliv 
staré fotografie či další dokumenty z historie SDH Bo-
jov, zašlete nám je prosím i s krátkým popiskem elek-
tronicky na email sdhbojov@seznam.cz – za jakýkoliv 
příspěvek předem velmi děkujeme! 

Na závěr nám dovolte Vám všem popřát hodně zdra-
ví a štěstí nejen v tomto roce, z něhož v době psaní 
článku uběhly necelé dva měsíce. Děkujeme rovněž 
za spolupráci a podporu Obci Čisovice, zejména za 
možnost využívání prostor Obecního domu. 

Za SDH Bojov
Jana Dusíková a Dominik Dusík 

Ze života Sboru dobrovolných hasičů v Bojově

Valná hromada



30

Hasiči Bojov: Zábavný den v Bojově

Hasiči Bojov

Na státní svátek 17. listopadu 2023 se v odpoledních 
hodinách konala akce „Zábavný den v Bojově“ po-
řádaná Sborem dobrovolných hasičů Bojov ve spo-
lupráci s OSH Praha-západ a přírodovědným klubem 
Čejka z Mníšku pod Brdy. Na děti čekala tři stanovi-
ště, kdy první stanoviště bylo zaměřené na hasiče. 
Zde měly děti za úkol přiřadit názvy k obrázkům, na 
dalším stanovišti si děti mohly vyzkoušet vázat uzly 
nebo poznávat různá lesní zvířata a rostliny. Jako 
poslední měly děti možnost nakreslit či vymalovat 
připravené obrázky. Některé z nich nám zůstaly jako 
výzdoba v Obecním domě v Bojově, za což všem 
zúčastněným děkujeme. Ve večerních hodinách 
proběhlo promítání filmu Ať žijí duchové, jenž byl na-
táčen v našem okolí, zejména v původní samoob-

sluze v Mníšku pod Brdy. Během akce bylo zajištěno 
malé občerstvení. Velké poděkování patří hlavně 
paní starostce a zastupitelstvu obce za možnost vy-
užití prostor bojovského Obecního domu, dále OSH 
Praha-západ za zapůjčení promítací techniky a po-
moc při organizaci a obsluze, v neposlední řadě pak 
přírodovědnému klubu Čejka za asistenci a přípravu 
stanovišť. 

Den listopadového státního svátku jsme si všichni spo-
lečně užili, zejména nás potěšila účast malých i vel-
kých návštěvníků a rádi bychom do budoucna v po-
dobně laděných setkáních pokračovali. 

Na další setkání se těší
Jana Dusíková

Masarykova vatra Pietní akt Bojov Zpívání koled
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Hasiči Bojov
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Narození
Edita Šafaříková

Filip Kutěj
Filip Kudrna

Sebastian Škrabal

Úmrtí
Michal Štancl

Jaroslava Stracená
Josef Sýkora
Josef Košnář

Zdenka Dušková
Jaroslava Henzlová

Marek Houska

Společenská kronika / Co prozradil kalendář?

Co prozradil kalendář?
Pravidelnou rubriku Čisovických novin, jež vychází 
z významných výročí (nejen) našeho kraje, pojmeme 
tentokrát poněkud netradičním způsobem. Propojí se 
nám totiž dvě události, jež na první pohled spolu vzá-
jemně nesouvisejí, avšak pozorný čtenář brzy zjistí, že 
tomu tak úplně není.

Výročí č. 1: 79 let od osvobození  
koncentračního tábora v Osvětimi –  
27. ledna 1945
Ačkoliv je nepsaným pravidlem přinášet v našem 
„Kalendáři“ výročí kulatá či půlkulatá, věřím, že nám 
odpustíte tuto výjimku. Jednak jde o výročí velmi dů-
ležité, neboť jde o jeden z významných historických 
mezníků, které znamenaly blížící se konec druhé svě-
tové války, jednak je s výročím této události spojeno 
setkání, které se uskutečnilo v Mníšku pod Brdy v ne-
děli 28. ledna t. r. 

„Vzpomínka na židovské spoluobčany“…
…tak zněl název pietní akce, jež byla uspořádá-
na Městem Mníšek pod Brdy již zmíněnou posled-
ní lednovou neděli. Akce se konala den po výročí 
osvobození koncentračního tábora Osvětim, kdy je 
třeba připomenout, že 27. leden je současně také 
Dnem holocaustu. Přesně v 11.00 hod započal piet-
ní program před budovou mníšecké radnice. Úctu 
28 židovským obětem z řad mníšeckých občanů, kdy 
mezi zahynuvšími bylo bohužel i několik dětí, vzdali 
ve svých proslovech starosta Mníšku pod Brdy Petr 
Digrín, dále předseda Židovské obce Praha František 
Bányai, připojila se také Věra Kovářová Železná, mís-
topředsedkyně Poslanecké sněmovny Parlamentu 
ČR, a dále Jan Roubínek, ředitel Památníku Terezín. 
Z úst místostarostky Mníšku pod Brdy Daniely Páterové 

zazněla jména všech obětí a také věk, jehož se jed-
notlivé oběti holocaustu dožily. Následoval zpěv stát-
ní hymny v podání dětského farního souboru Schola 
pod vedením Pavly Novákové a následně nábožen-
ské obřady, v jejichž rámci byla zastoupena židovská 
víra ve formě hebrejské modlitby, již zazpíval vrchní 
zemský rabín Karol Sidon. Následovaly modlitby v po-
dání římskokatolického duchovního Jana Dlouhého 
(z mníšecké farnosti) a Mikuláše Vymětala, faráře 
Českobratrské církve evangelické. 

Hlavní podstata tohoto setkání však spočívala v od-
halení pamětní desky obětem holocaustu z řad mní-
šeckých občanů. Tato deska se nachází na stěně 
mníšecké radnice a obsahuje jména zavražděných 
židovských občanů spolu s jejich životopisnými daty 
a místem, kde dotyční zahynuli. Nejvíce z nich zemře-
lo v koncentračním táboře Osvětim, dále v Treblince, 
Malém Trostinci, ale také v Rize. Mezi jmény těchto 
obětí jsou také manželé Hugo a Aloise Nathanovi. 
Právě manželům Nathanovým jsou věnovány kame-
ny Solperstaine neboli „Kameny zmizelých“, jež se 
nacházejí o dva domy dál, před č. 53, kde v době 
První republiky Nathanovi provozovali svůj obchod. 

Pamětní kameny manželům Nathanovým  
v Mníšku pod Brdy
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Zde pokračoval pietní obřad dalšími modlitbami 
a vzpomínkami, kdy o významu „Kamenů zmizelých“ 
hovořila judaistka Jindřiška Rosenbaumová. Ku příleži-
tosti této významné a důležité události vydalo Město 
Mníšek pod Brdy publikaci „Dějiny židovského osídlení 
Mníšku“ (autorem je redaktor Mníšeckého zpravodaje 
Libor Kalmán). 

Čisovická stopa v dějinách mníšeckého židovského 
obyvatelstva 
Tato publikace není velkého rozsahu, ale je třeba 
smeknout před doslova mravenčí prací autora, neboť 
mnoho záznamů týkající se židovské komunity v Mníšku 
pod Brdy bylo logicky za okupace zničeno, tudíž kom-
pletace faktů nebyla v žádném případě jednoduchá. 
Díky preciznosti Libora Kalmána však vznikl doslova 
historický unikát, neboť jde o ojedinělé dílo seznamu-
jící čtenáře s dějinami Židovské obce na Mníšku, kdy 
zapomenuto není ani na bývalou mníšeckou synago-
gu. A zde mj. nacházíme i spojitost s Čisovicemi, a sice 
v souvislosti se založením synagogy, kdy: „…v roce 
1875 zakoupil místní Náboženský izraelitní spolek od 
zbankrotovaného mníšeckého podnikatele Antonína 
Svobody (otce pozdějšího spisovatele F. X. Svobody) 
jeho usedlost, ve které dříve provozoval strojnickou 
dílnu, za 1.633 zlatých a 34 krejcarů rakousko-uherské 
měny. Smlouvu za kupující spolek podepsali Salomon 
Fanta, Joachim König, Alois Fišer (všichni z Mníšku) 
a Josef Novák z Čisovic.“1 

K rodině Novákových z Čisovic, jež rovněž patřila k ži-
dovské komunitě, se za okamžik vrátíme. Pro ucelené 
informace ještě dodejme, že bývalá mníšecká syna-
goga dodnes stojí, a to v ulici Komenského (nedale-
ko mníšecké polikliniky). Dnes již původní modliteb-
nu současný dům nepřipomíná, neboť na počátku 
30. let 20. století byla zrušena Židovská obec v Mníšku 
a tím ukončen i provoz synagogy. Židovští občané 
posléze jezdili do modlitebny na Dobříš. Dobříšská Ži-
dovská obec také převzala mníšecký majetek a bu-
dovu bývalé synagogy prodala v roce 1935 Boženě 
Berkové. Synagoga byla přestavěna na bytový dům 
a zbyla již jen vzpomínka…

Výročí č. 2: 145 let od založení Sboru 
dobrovolných hasičů Čisovice – 1879
Dostáváme do okamžiku, o němž jsme hovořili již na 
začátku – objeví se dvě zdánlivě nesouvisející výročí, 
což by mohlo být vnímáno až jako nevhodné, neboť 
plánované oslavy 145. výročí založení SDH Čisovice 
budou v radostném duchu, zatímco předchozí řádky 
souvisely s pietní událostí. I přes chystané veselí by-
chom však neměli zapomínat na ty, kdo byli součástí 
naší minulosti, byli našimi spoluobčany a také mj. i tře-
ba členy místních spolků. Přesně před deseti lety zača-
ly na stránkách ČN vycházet články čerpající z historie 
sboru od jeho založení až po dějiny na přelomu mi-

lénia. Při účas-
ti na pietním 
aktu v Mníšku 
pod Brdy se 
zrodila myš-
lenka přiblížit 
jeden smut-
ný osud z řad 
členů hasič-
ského sboru. 
V předchozí 
části jsme zmí-
nili jako jedno-
ho z členů mní-
šecké Židovské 
obce Josefa 
Nováka z Čiso-
vic a zde naše 
putování histo-
rií navážeme. 

Jeden smutný (nejen) hasičský příběh
Josef Novák se dle genealogického webu Geni.com 
narodil v roce 1819, datum narození je však uvede-
no pouze jako přibližné. Zemřel 19. února 1903 a je 
pochován v Dobříši. S manželkou Rosálií, rozenou Ro-
tterovou (1821–1904), měl celkem 8 potomků. Jedním 
z nich byl syn Emanuel Novák, jehož jméno připomíná 
pamětní deska na rodném domě ve středu obce. Se 
jménem Emanuela Nováka se dále setkáváme v kro-
nice Sboru dobrovolných hasičů Čisovice a v několika 
dochovaných dokumentech, z nichž některé spada-
jí ještě do doby Rakouska-Uherska a jsou dokladem 
složení čisovického hasičského sboru v rámci Zemské 
hasičské jednoty království Českého2.

Emanuel Novák se narodil 22. října 1860 v Čisovicích 
a takřka skoro celý svůj život působil jako kupec. Toto 
povolání má také uvedeno v soupisce členů SDH 
Čisovice z roku 1895. Dle dochovaných záznamů je 
patrné, že ve sboru dlouhá léta působil jako jedna-
tel. V soukromém životě byl dvakrát ženat. Jeho první 
manželkou byla dle genealogických záznamů Sido-

Pietní akt v Mníšku pod Brdy

Pamětní deska Emanuelu Novákovi

1 KALMÁN, Libor. Dějiny židovského osídlení Mníšku, 2024, s. 6.
2 Název organizace přepsán dle originálního dokumentu. – Pozn. aut.
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nie (též uváděná jako Zdenka) Zeckendorfová (1864-
1909). Spolu měli tři děti – Marthu, Ottu a Elsu (Elišku). 
Po smrti Sidonie se Emanuel oženil s Marií Freulerovou 
(nar. 1875)3. Pro pracovitého a váženého občana 
i dlouholetého hasičského činovníka muselo být ob-
zvlášť kruté, když: „…bylo nařízeno vyloučiti z našich 
řad našeho posledního zakládajícího člena, bratra 
Emanuela Nováka.“4 Takto zní záznam v kronice čiso-
vického hasičského sboru. Protektorátní nařízení týka-
jící se útlaku židovského obyvatelstva byla nelítostná. 
Mezi tvrdá omezení jejich práv patřil i zákaz působit 
v jakýchkoliv spolcích.5

Manželé Novákovi byli stejně jako drtivá většina dal-
ších židovských obyvatel Protektorátu deportováni do 
Terezína. Stalo se tak 10. srpna 1942 v rámci transpor-
tu Ba6. Emanuelu Novákovi bylo přiděleno číslo 1398, 
jeho manželce pak 1399. Emanuel Novák o několik 
měsíců později, konkrétně 11. prosince 1942, v Tere-
zíně umírá. Jeho manželka Marie jej přežila o necelý 
rok, zemřela rovněž v Terezíně 9. září 1943. 

Spojené osudy
V první části této rubriky jsme 
se věnovali pietní vzpomínce 
v Mníšku pod Brdy a připomín-
ky mj. manželů Nathanových. 
Na základě genealogické pro-
vázanosti bylo zjištěno, že obě 
židovské rodiny – Novákových 
a Nathanových – spojuje i příbu-
zenská vazba. Emanuel Novák 
měl staršího bratra Friedricha 
(Bedřicha) Nováka (1855-1934). 
Friedrich Novák měl dceru Irmu 
(nar. 1882). Irma Nováková, 
tedy neteř Emanuela Nováka, 
se provdala za Antona (Antoní-
na) Nathana (1881-1919). 

Tento Anton Nathan byl bratrem již zmíněného 
Hugo Nathana, obchodníka z Mníšku pod Brdy. Irma 
Nathanová, roz. Nováková byla 28. dubna 1942 de-
portována do Terezína transportem Ao pod číslem 
827. Z Terezína pak byla 18. května 1944 deporto-
vána do Osvětimi transportem Eb (č. 524). Přesné 
datum jejího úmrtí není známo, je pouze přibližně 
uváděno, že zahynula mezi 18. květnem a 13. čer-
vencem 1944. Při genealogickém pátrání mezi čle-
ny obou rodin bychom našli další pohnuté osudy, 
jež by jistě vydaly na další samostatné příběhy jako 
těch, které jsme si zde připomenuli. Čest jejich pa-
mátce! 

Na základě dostupných pramenů sestavila  
a sepsala: Petra Myslínová Cejpková

Zdroje čerpání:
• Pamětní kniha (kronika) Sboru dobrovolných  
 hasičů Čisovice

• KALMÁN, Libor. Dějiny židovského osídlení Mníšku.  
 vyd. Město Mníšek pod Brdy, 2024.

• Genealogie rodů Novákových a Nathanových na  
 Geni.com

• Holocaust.cz

• Zpravodajství Města Mníšek pod Brdy na  
 Facebook.com, autor textů Libor Kalmán

• Článek Děti z Protektorátu: Nejdřív nám vzali  
 práva i radost. To nejhorší přišlo potom, dostupné  
 z: https://www.denik.cz/z_domova/stovky-zakazu 
 -a-temer-zadna-prava-jak-se-zilo-zidum-v- 
 protektoratu-20190621.html

Irma Nathanová,  
roz. Nováková

Pamětní deska na MěÚ v Mníšku pod Brdy –  
seznam obětí holocaustu z řad mníšeckých občanů

3 Toto datum narození je uvedeno na Geni.com, na webu Holocaust.cz je uveden rok nar. 1877.
4 Pamětní kniha Sboru dobrovolných hasičů Čisovice, záznam k roku 1941.
5 Přejato z: https://www.denik.cz/z_domova/stovky-zakazu-a-temer-zadna-prava-jak-se-zilo-zidum-v-protektoratu-20190621.html
6 V tomto transportu bylo deportováno celkem 1474 osob, zahynulo 1302, přežilo 172.
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